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El govern proposarà a la Generalitat 
i a l’AMB crear la taula de negociació

>BOSC D’EN VILARÓ

Trobada | L’executiu es reunirà amb les dues administracions el dia 14 PÀGS. 3 i 4
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C’S ES REPLANTEJA EL SEU VOT
El grup de Ciutadans, que inicialment va votar a 
favor del pla de l’AMB, ha anunciat que, ara per 
ara, no donarà suport a la seva aprovació defi nitiva
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El govern proposarà a la Gene-
ralitat i a l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona (AMB) la creació d’una 
taula de negociació per afrontar la 
problemàtica del Bosc d’en Vilaró.   
Ho farà el proper 14 de desembre 
durant la reunió prevista amb el 
director general d’Urbanisme, 
Agustí Serra, i amb el gerent de 
l’AMB, Ramon Torra. L’anunci 
s’ha fet pocs dies després de la fal-
lida assemblea informativa convo-
cada pel govern el 26 de novembre 
al Kursaal per explicar el docu-
ment de bases de l’Àrea Metropoli-
tana que preveu l’extinció diferida 
la urbanització, un acte que no es 
va arribar a dur a terme perquè 
els veïns es van negar a assistir-hi. 
“La convocatòria no es va fer 
bé ni en termini ni en el fi , ja 
que en cap moment ens van dir 
que l’objectiu que tenien era fer 
l’aprovació defi nitiva del pla al 
Ple de desembre”, ha argumen-
tat la presidenta de l’AV, Begoña 
Navajo, per justifi car l’absència de 
públic a l’acte. Els pocs veïns que 
van entrar a la sala van escenifi car 
el seu malestar trencant el full re-
but i sortint al carrer.
L’alcaldessa, Laura Campos (ICV-
EUiA), ha lamentat l’oportunitat 
perduda. “La data la vam fi xar 
amb la pròpia AV el passat 14 
de novembre, tot i que és cert 
que els fulls informatius han ar-
ribat tard”, ha reconegut l’edil. 

No obstant això, Campos ha ex-
pressat la voluntat d’establir ponts 
de diàleg amb els veïns i de con-
vocar una nova assemblea amb 
l’assistència de representants de 
totes les administracions impli-
cades en resoldre un problema 
que té el seu orígen en la dècada 
dels anys 60, quan es van comen-

çar a construir les primeres cases 
en sòl forestal –actualment n’hi ha 
206, el 87% a Montcada i el 13%, 
a Badalona. La situació irregular 
en què es troben fa que legalment 
l’Ajuntament no pugui autoritzar 
cap mena d’obra als habitatges ni 
actuació urbanística als carrers, 
cada cop més degradats. 
A més, hi ha dictades sentències 
en ferm que obliguen a ender-
rocar, ara per ara, set cases. Per 
frenar aquest procés, l’única via 
que permet la legislació, segons 
l’AMB, és plantejar una extinció 
diferida del sector en un període 
d’entre 35 i 40 anys. 

  
Trobada institucional. D’acord 
amb la línia d’implicar la resta 
d’administracions, l’alcaldessa ha 
mantingut converses amb el con-
seller de Territori, Josep Rull, i el 
govern proposarà el dia 14 al di-
rector general d’Urbanisme de la 
Generalitat i al gerent de l’AMB 
la creació de la taula de negociació 
amb presència d’ambdues enti-
tats a més de la Diputació, l’AV, 
els ajuntaments de Montcada i 
Badalona i representants de tots 
els grups municipals i parlamen-
taris. Segons ha manifestat el 
president de l’Àrea Territorial, 
Jordi Sánchez (ERC), fi ns que no 
es constitueixi la taula i es tingui 
resposta a les al·legacions presen-
tades per l’AV al document de 
l’AMB, el govern no el durà al 
Ple per a la seva aprovació defi ni-
tiva –la inicial es va fer al juliol 
i a l’Ajuntament de Badalona es 
debatrà al Ple de desembre. 
“Aquesta problemàtica no 
es pot resoldre només des de 
l’Ajuntament”, ha dit l’edil tot re-
cordant que les administracions 
esmentades han donat el seu 
vistiplau al document de bases i  
que cap d’elles ha plantejat una 

alternativa millor. “L’AMB ha 
fet una proposta real d’acord 
amb l’actual marc jurídic”, ha 
assenyalat Sánchez. 
 
Contactes de l’AV. Mentrestant, 
l’AV del Bosc d’en Vilaró con-
tinua la roda de trobades amb 
grups polítics i parlamentaris per 
exposar la seva problemàtica i 
intentar trobar una sortida que 
permeti als afectats conservar les 
seves cases. “El nostre objectiu 
és aconseguir la regularització 
de la urbanització; sabem que 

s molt difícil, però creiem que, 
si hi ha voluntat política, la llei 
es pot modifi car”, explica Nava-

jo. La presidenta de l’AV reconeix 
que els propietaris són responsables 
d’haver construït sense permís, 
però recorda que durant més de 50 

anys l’administració “ha fet la vista 
grossa”. “Nosaltres paguem l’IBI 
i la resta d’impostos municipals 
sense rebre cap servei a canvi”, 
ha manifestat la portaveu veïnal. 
El primer grup que els ha rebut 
al Parlament ha estat C’s, partit 
que ha decidit replantejar-se el seu 
posicionament a nivell local. Tot i 
que va donar suport a l’aprovació 
inicial del document de l’AMB al 
Ple de juliol, Ciutadans està dis-
posat a votar en contra de la defi ni-
tiva, en desacord amb l’actuació 
del govern. (Continua a la pàgina 3)

Pilar Abián | Redacció

BOSC D’EN VILARÓ

Plantada dels veïns 
a l’assemblea que va 
convocar el govern
Es van queixar de no haver estat informats amb prou temps

El govern demanarà 
a la Generalitat i a la 
resta d’administracions 
la seva implicació per 
afrontar la problemàtica 
del Bosc d’en Vilaró

Begoña Navajo, presidenta de l’AV Bosc d’en Vilaró, va ser l’encarregada de traslladar al govern la negativa dels veïns a assistir a l’assemblea

“El problema existeix i no podem 
seguir mirant cap a un altre cos-
tat. Si no va ser possible fer l’as-
semblea el passat 26 de novem-
bre la convocarem un altre dia i 
amb la presència de represen-
tants de totes les administracions 
implicades perquè, per exemple, 
la Generalitat tampoc no s’hi va 
presentar. Està clar que hem de 
seguir posant sobre la taula una 
solució a la situació d’il·legalitat 
en què es troba la urbanització. 
Nosaltres volem parlar amb els 
veïns, tot i que ells no volen parlar 
sobre el document de bases, que 
precisament inclou la creació de 
la taula de negociació”.

‘El problema existeix i no 
podem seguir mirant cap 
a un altre costat’

VALORACIONS DEL GOVERN I DE L’AMB

“El Bosc d’en Vilaró és un problema 
legal, social, polític, emotiu i sen-
timental i hem de ser conscients, 
empàtics i solidaris amb els veïns, 
però l’hem d’afrontar; no el podem 
amagar o fer promeses falses com 
s’ha fet i hi ha qui ho vol seguir fent. 
Hem d’establir ponts de comunica-
ció de diàleg amb els veïns, els altres 
partits i la resta d’administracions. 
Com a Ajuntament estem donant 
la cara, però ni la responsabilitat ni 
la competència són exclusivament 
nostres. I cal recordar que el docu-
ment de bases, que va ser encarre-
gat per l’anterior govern (PSC i CiU), 
ha estat refrendat per totes les admi-
nistracions implicades”.

“El document de bases recull un 
conjunt d’actuacions a fer i està 
obert a incloure qüestions a deci-
dir sobre la marxa a mesura que 
es facin mediacions i negociacions 
amb els veïns afectats. Amb la le-
gislació actual i amb les tendències 
dels jutges en relació al sòl no urba-
nitzable, no veiem des del punt de 
vista tècnic i jurídic cap altra solució 
que aquesta. De fet, només n’hi ha 
dues, l’extinció immediata, o la dife-
rida que dona marge a una o dues 
generacions i minimitza l’impacte 
social. Això es planteja perquè hi 
ha un article del PGM que permet 
aquest tipus d’actuació, sinó tam-
poc hi hauria aquesta possibilitat”.

Jordi Sánchez, president de 
l’Àrea Territorial de l’Ajuntament

Laura Campos, alcaldessa 
de Montcada i Reixac

Josep M. Carreras, director de 
Serveis d’Urbanisme de l’AMB

‘El document de bases ha 
estat refrendat per totes les 
administracions implicades’

‘Amb la legislació actual, 
la solució menys traumàtica 
és l’extinció diferida’

Finalment, l’aprovació 
defi nitiva del document 
de bases de l’AMB no 
es durà al Ple ordinari 
de desembre

Navajo: ‘Tot i que la 
nostra situació és difícil, 
si hi ha voluntat política, 
la llei es pot modifi car’
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‘Volem que es creï una taula cívica 
per tractar la nostra problemàtica’

Julio Nolasco va arribar al Bosc 
d’en Vilaró amb 11 anys –ara en té 
58–, quan els seus pares van com-
prar un terreny forestal on anaven 
a passar els caps de setmana. Pri-
mer hi van plantar un hort i, per 
poder tenir llum, la companyia i 
l’Ajuntament els exigia una petita 
caseta que, amb els anys i succes-
sives ampliacions, va passar a ser 
la segona residència per acabar 
sent-ne la primera. Actualment a 
la urbanització també hi viuen els 
seus fi lls i la seva néta. “Sabíem 
que era sòl forestal i que no es 
podia construir però, alhora, 
l’Ajuntament ens animava a 
fer-ho; a principi dels 70, quan 
es va plantejar fer un abocador 
en aquest sector, l’alcalde que 
hi havia aleshores ens deia que 

fessim cases en condicions i no 
barraques”. Per això Nolasco 
considera que la responsabilitat de 
la problemàtica que afecta la ur-
banització és compartida a mitges 
amb l’administració: “Nosaltres 
hem construït, és cert, però tam-
bé ens han deixat fer-ho”, diu tot 
lamentant que al 1993, quan es 
van legalitzar urbanitzacions com 
la de Can Barata, a Sant Cugat, no 
es fes el mateix amb el Bosc d’en 
Vilaró, aprofi tant que la legislació 
era més laxa.

Reclam a l’equip de govern. Ara, 
davant del document de bases 
redactat per l’AMB i aprovat per 
l’Ajuntament que fi xa l’extinció 
diferida del sector, Nolasco, com 
la resta d’afectats, demana al con-
sistori que no es precipiti. “Volem 

que es creï una taula cívica per 
donar solució a la nostra proble-
màtica”, reclama, tot i reconèixer 
que amb llei a la mà no hi ha res 
a fer, perquè la legislació és molt 
restrictiva quant a la preservació 
del sòl forestal. 
L’única escletxa que els veïns 
veuen és la d’un canvi de nor-
mativa que necessàriament ha 
de venir motivat per una decisió 
política. Per això, en les darreres 
setmanes una representació de 
l’AV s’està reunint amb tots els 
grups dels ajuntaments de Mont-
cada i Badalona i també del Par-
lament. “Sabem que legalitzar 
la urbanització és impossible si 
no hi ha voluntat política, però 
nosaltres estem disposats a llui-
tar fort per conservar les nostres 
cases”, conclou Nolasco.

Pilar Abián | Redacció

Julio Nolasco, segon per l’esquerra, amb altres veïns i veïnes del Bosc d’en Vilaró vestits amb samarretes reivindicatives
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BOSC D’EN VILARÓ

El PP presentarà una 
proposta de resolució al 
Parlament per demanar 
que es legalitzi el sector
(Ve de la pàgina 3)
El portaveu de C’s, David Ger-
bolés, acusa el govern de tenir 
una actitud “intransigent” amb 
els veïns i de no donar-los acom-
panyament. “Estem –ha dit– da-
vant d’un tema de ciutat que 
requereix una taula cívica amb 
la participació de totes les ad-
ministracions implicades i de 
tots els partits”. Gerbolés reco-
neix, d’altra banda, que la proble-
màtica és molt complicada i que 
no es pot enganyar els afectats 
amb falses expectatives. Tot i així, 
creu necessari explorar totes les 
vies possibles i fer les accions que 
calgui per evitar l’enderroc de les 
cases: “Intentar obrir qualsevol 
escletxa no és enganyar”, opina 
el portaveu de C’s

Compromís dels populars. El no 
de Ciutadans al pla de l’AMB es 
mantindrà a l’espera del que dic-
tamini el Parlament de Catalunya 
respecte la proposta de resolució 
que ha presentat el PP, i a la qual 
també s’hi vol sumar. El portaveu 
adjunt dels populars al Parlament 
de Catalunya, Santi Rodríguez, 
i la regidora del mateix grup a 
l’Ajuntament, Eva García, es van 
comprometre amb l’AV Bosc d’en 
Vilaró el passat 22 de novembre a 
plantejar la necessitat de legalitzar 
la urbanització.  

“Òbviament, es tracta d’una 
problemàtica complicada però, 
entre tots, hem de treballar 
per aconseguir que la legalitat 
s’ajusti a la realitat, perquè es-
tem parlant de 215 famílies que 
es troben en una situació angoi-
xant”, ha dit la regidora montca-
denca. La voluntat del PP es pre-
sentar la proposta de resolució a la 
Mesa del Parlament i donar-la a 
conèixer públicament perquè tots 
els grups que vulguin s’hi puguin 
afegir. En el moment en què la pe-
tició arribi a la Comissió de Terri-

tori aquesta es debatrà en una ses-
sió oberta al públic. García entén 
que ha de ser el Parlament el que 
impulsi les modifi cacions necessà-
ries per canviar l’actual normativa 
urbanística que impedeix legalitzar 
les urbanitzacions construïdes en 
zona forestal. 

La proposta del PP, que ja compta 
amb el suport de C’s, podia acabar 
sent compartida pel PSC. Segons 
ha confi rmat la portaveu socialista 
a l’Ajuntament, M. Carmen Porro, 
els diputats Pol Gibert i Raul Mo-
reno s’han reunit amb membres 
de l’AV Bosc d’en Vilaró, a la seu 
de l’agrupació local, i s’han com-
promès a estudiar el text dels po-
pulars per valorar si el presenten 
conjuntament o bé fan una altra 
proposta de resolució.
“Atenent les peticions dels veïns, 
demanem el que ja vam mani-
festar al Ple de juliol, que es creï 
la taula de negociació abans que 
s’aprovi en Ple el document de 
bases”, ha dit Porro. El partit espe-
rarà a conèixer el posicionament 
del Parlament abans de pronunci-
ar-se sobre si donarà suport o no 
al pla de l’ÀMB.

Més trobades. L’AV de la urbanit-
zació també s’ha entrevistat amb 
parlamentaris d’ERC, dels grups 
polítics que formen part del Ple de 
Badalona i amb les diputades de 
Catalunya Sí que es Pot (CSQP) 
Hortènsia Grau i Marta Riba, que 
es van comprometre a convocar 
una trobada conjunta amb partici-
pació de tots els polítics que formen 
part de la Comissió de Territori de 
la cambra catalana. A la reunió hi 
va ser present l’alcaldessa, Laura 

Campos. “L’Ajuntament no té 
cap potestat per canviar la legis-
lació, aquesta demanda només 
es pot traslladar al Parlament”, 
ha dit l’edil.

García: ‘El que volem 
demanar a la cambra 
és que la legalitat 
s’ajusti a la realitat’

Porro: ‘Instem a la 
creació de la taula de 
negociació abans que 
s’aprovi el document de 
bases de l’AMB’

Gerbolés: ‘Estem davant 
d’un tema de ciutat 
que requereix la unitat 
de totes les parts’

CSQP vol convocar una 
reunió de l’AV amb tots 
els representants de la 
Comissió de Territori

Actualitat
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CANVI A CIU
Montse Sánchez, veïna de Terra Nostra, 
nova regidora del grup municipal en 
substitució de Daniel Moly

El govern municipal ha defi nit 
una agenda de treball des d’ara 
i fi ns al mes d’octubre de 2017 
per fer front a la precària situació 
de les arques municipals que ha 
revelat un informe econòmic i fi -
nancer realitzat per una empresa 
externa. El president de l’Àrea 
Econòmica, Óscar Gil (ICV-
EUiA), va ser l’encarregat de 
presentar al Ple de novembre el 
calendari d’accions que se seguirà 
en els propers mesos. La primera 
mesura ha estat crear una Comis-
sió Tècnica formada pels coordi-
nadors de les diferents àrees, que 
té com a missió recollir propostes, 
donar instruccions i avaluar i fi s-
calitzar tot el procés. 

Mesures. Entre les actuacions 
previstes hi ha la contenció de 
la despesa corrent, la fi scalització 
quinzenal de l’estat d’execució 
del pressupost, iniciar negocia-
cions per mancomunar serveis 
amb Cerdanyola i Ripollet, en-
gegar la tarifació social a les es-
coles bressol municipals, revisar 

el consum de subministraments 
d’equipaments, estudiar possibles 
internalitzacions d’alguns serveis 
i redefi nir l’estructura salarial de 
la plantilla, entre d’altres. “Es-
perem comptar amb la col-
laboració de tots els grups per 
superar la greu situació fi nan-
cera que viu l’Ajuntament, tre-
ballant plegats i sense caure en 
retrets”, va concloure Gil. 
Però la majoria dels grups va de-
cidir abstenir-se en la votació en 
considerar que es tracta tan sols 
d’un full de ruta intern del govern 
i no d’un pla d’accions concret. El 
regidor del PSC Francisco Hier-
ro va manifestar els seus dubtes 
sobre la conveniència de portar 
un document de tipus intern al 
Ple i va preferir no pronunciar-se 
al respecte. “Si no s’aprova, què 
passarà? No s’adoptarà cap 
mesura?”, es va preguntar. El 
portaveu de C’s, David Gerbolés, 
va fer una valoració positiva del 
document, però va manifestar la 
seva desconfi ança en la capacitat 
del govern per complir aquest 
calendari, “tenint en compte 
precedents com les ordenances 
fi scals del 2017, que encara no 
s’han aprovat”. Prèviament al 
Ple, la formació taronja va exigir  
en roda de premsa la realització 
d’una auditoria econòmica, com 
una de les condicions per donar 
suport als futurs pressupostos. 

El portaveu de CiU, Joan Carles 
Paredes, va qualifi car el calendari 
del govern de “declaració d’in-
tencions mancada de mesures 
concretes” i es va mostrar escèp-
tic sobre que pugui ser abordat 
pel govern en el termini previst, 
“ja que a aquestes alçades ni 
tan sols tenim ordenances ni 
cap xifra sobre els nous pres-
supostos”. La portaveu del PP, 
Eva García, es va expressar en 
el mateix sentit, qualifi cant la si-
tuació d’“anòmala” i reclamant 
els pressupostos, “on es veurà 
realment com afronta aquest 
govern els números”. 
La CUP i la regidora no adscri-
ta, Ana Ballesta, van ser els únics 
que van votar-hi en contra. El 

portaveu cupaire, Gonzalo Gar-
cia, va argumentar els dubtes que 
han sorgit sobre la situació econò-
mica i fi nancera de l’Ajuntament. 
“Mentre no disposem d’una 
auditoria completa sobre el 
tema, aquest govern no podrà 
recuperar la nostra confi ança 
en màteria econòmica”, va dir, 
tot i reconèixer que presentar el 
calendari d’accions suposa “un 
exercici de transparència”. Per 
la seva banda, Ballesta va mani-
festar la seva sorpresa i estranye-
sa perquè el govern porti a Ple el 
que considera “un full de treball 
intern”. Davant les crítiques, Gil 
va reiterar la necessitat d’unitat 
entre els partits i la importància 
de comptar amb les seves aporta-

cions per millorar i ampliar el full 
de ruta. “No teníem cap obliga-
ció de portar aquest calendari a 
Ple, però ho hem fet per trans-
parència i per obrir-lo a tots els 
grups de l’oposició”, va afegir. 

Pressupostos ajornats. L’alcaldes-
sa, Laura Campos (ICV-EUiA), 
va tancar el torn d’intervencions,  
dient que el document “és un 
exercici de transparència i res-
ponsabilitat” i va anunciar que 
els pressupostos del 2017 no 
s’aprovaran al desembre, donada 
la situació d’excepcionalitat. “En-
tenem la pressió de l’oposició, 
però volem ser el màxim de ri-
gorosos i no precipitar-nos”, va 
concloure Campos.

PLE DE NOVEMBRE

El govern aprova en solitari el calendari de 
mesures per afrontar la situació fi nancera
La majoria de grups de l’oposició expressa la seva desconfi ança sobre la capacitat de l’executiu de tirar endavant el pla

Laura Grau | Montcada

El president de l’Àrea Econòmica de l’Ajuntament, Óscar Gil, va explicar el calendari de mesures per superar l’asfíxia fi nancera de l’Ajuntament
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Óscar Gil: ‘No teníem 
cap obligació de dur 
aquest calendari al Ple, 
però ho hem fet per 
transparència’
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Unes 400 persones van participar 
el 20 de novembre a la I Marxa pel 
Soterrament, convocada per la Pla-
taforma Tracte Just Soterrament 
Total (PTJST) i l’Ajuntament amb 
la col·laboració de diverses entitats 
del municipi. La caminada va re-
córrer diferents punts de la ciutat 
afectats per les obres d’Adif relacio-
nades amb la Línia d’Alta Velocitat 
(LAV). L’itinerari, d’uns 6 quilò-
metres, va començar davant del 
monòlit en record de les víctimes 
del tren a Montcada, al carrer Bo-
gatell, i va continuar pel carrer Ma-
jor, passant per la passarel·la sobre 
el riu Ripoll, fi ns arribar a l’espla-
nada situada al costat de l’escola 
Font Freda. En aquest punt, es va 
fer la primera parada per explicar 
els incompliments d’Adif amb el 
municipi, com ara executar les mi-
llores al centre educatiu que es van 
acordar i la rehabilitació de l’espai 
alliberat una vegada acabat el pou 
d’atac per construir el túnel de la 
LAV. L’Ampa Font Freda i l’AV 
Montcada Nova-Pla d’en Coll 
van acollir els participants, amb el 
repartiment d’ampolles d’aigua i 
globus sobre el soterrament. 

La Marxa va reprendre el trajecte 
fi ns al pàrquing del CAP Mont-
cada, a l’avinguda Jaume I, on els 
tabalers del Grup de Dracs i Dia-

bles de Can Sant Joan van ame-
nitzar l’arribada dels participants 
en un punt en què el consistori i 
la PTJST van denunciar que Adif 
encara no ha acabat les obres de la 
sortida d’emergència de la LAV, 
amb el risc que comporta per als 
viatgers.
La tercera parada es va fer davant 
de la Casa de les Aigües, on inte-
grants dels grups locals de teatre 
van protagonitzar una performan-
ce per reclamar el soterrament de 
les vies. El parc de les Aigües és 
objecte d’una llarga ocupació per 
part d’Adif, amb les molèsties que 
comporta per a la ciutadania, pri-
mer va ser per la construcció d’una 
de les sortides d’emergència de la 
LAV –encara sense fi nalitzar– i, 
a dia d’avui, pels treballs d’instal-
lació per a l’evacuació d’aigües 
freàtiques. La penúltima aturada 
es va fer a la plaça de la Pedra, on 
l’AV de Can Sant Joan va repartir 
un petit avituallament per als assis-
tents. En aquest espai, Adif es va 
comprometre al 2011 a construir 
un aparcament i a fer millores a 
l’estació de tren, dues actuacions 
que tampoc s’han executat.

Parlaments. La Marxa va fi nalitzar 
el seu recorregut davant de l’Ajun-
tament, on les autoritats van dedi-
car unes paraules d’agraïment a la 
ciutadania per la seva participació. 
“És un acte més de la nostra llui-
ta, que serà llarga i difícil”, va dir 
el portaveu de la PTJST, Ramon 
Bueno, qui va encoratjat la pobla-
ció a no defallir en la reivindicació. 
“Montcada és la porta d’entrada 
a Barcelona i això és un honor, 
però ens agradaria que, a canvi, 

la ciutat tingués alguna contra-
partida en positiu. Si no ens fan 
cas, potser haurem de pensar a 
tancar la porta”, va dir Bueno, 
tot anunciant que en breu hi haurà 
una nova mobilització.

A l’acte reivindicatiu va participar 
el director general d’infraestructu-
res de la Generalitat, Xavier Flo-
res, qui va reiterar “el suport del 
govern català en la lluita pel 
soterrament per aconseguir que 
sigui una realitat”. L’alcaldessa, 
Laura Campos (ICV-EUiA), va 
tancar el torn d’intervencions insis-
tint en la importància de soterrar 
la línia de Rodalies per millorar la 
cohesió social i urbanística “i tan-
car una cicatriu que ens trinxa 
el territori”. Sobre les properes ac-
cions a fer, l’edil va comentar que 
es continuaran combinant les ges-
tions a nivell institucional i les mo-
bilitzacions al carrer “com a dues 
mostres imparables del poder 

de la ciutadania i les institucions 
democràtiques”. Campos va re-
clamar al Ministeri de Foment que 
es reprenguin les negociacions per 

concretar el calendari d’execució 
de les obres i dotar-lo de pressu-
post, una vegada que ja s’ha cons-
tituït el nou govern estatal.

I MARXA PEL SOTERRAMENT

Montcada torna a sortir 
al carrer per dir que no 
renuncia al projecte 
Unes 400 persones van participar a la caminada 
organitzada per l’Ajuntament i la PTJST el dia 20
Sílvia Alquézar | Montcada

La I Marxa pel Soterrament va aplegar participants de totes les edats i indrets del municipi per reclamar que la reivindicació sigui una realitat
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Els participants van fer 
un recorregut d’uns 
6 quilòmetres visitant 
els punts afectats per 
obres de la LAV

Integrants dels grups de teatre van participar a la marxa fent una perfomance al parc de les Aigües
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L’Ampa Font Freda va fer un mural amb dibuixos sobre el soterrament fets per infants
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El consistori i la PTJST 
demanen la col·laboració 
ciutadana per seguir fent 
accions reivindicatives i 
pressió institucional
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PLE DE NOVEMBRE

Recta fi nal per a la regularització de 
la urbanització l’Estany de Gallecs

El Ple de novembre va aprovar 
dues qüestions de l’Àrea Terri-
torial relacionade amb el procés 
de legalització de la urbanització 
situada a l’estany de Gallecs i el 
solar que ocupava l’antiga fàbri-
ca Daicolorchem (antiga Intorsa), 
entre els barris de la Ribera i Can 
Sant Joan. Amb els vots favorables 
de l’equip de govern (ICV-EUiA, 
ERC i Círculo Montcada), PSC, 
Ciutadans, CiU i PPC; l’abstenció 
de la regidora no adscrita, Ana Ba-
llesta, i el vot en contra de la CUP, 
el Ple va aprovar el text refós de 
la modifi cació puntual del Pla 
General de l’Estany de Gallecs. 
El president de l’Àrea Territorial, 
Jordi Sánchez (ERC), va defensar 
l’aprovació d’aquest text com un 
pas més en la consolidació i desen-
volupament del barri de Gallecs, 
un procés que continuarà amb la 
reparcel·lació i urbanització que 
han d’assumir els propietaris, una 
vegada es resolgui el confl icte so-
bre una part d’aquesta zona que 
l’Incàsol reclama com a pròpia. 
“Quan s’hagi defi nit quins són 
els veritables propietaris, es de-
manarà un esforç de reparcel-
lació, defi nició de zones verdes i 
equipaments i una urbanització 
que sigui tova i econòmicament 
factible”, va dir Sánchez.

La Ribera. D’altra banda, el Ple 
va aprovar, amb l’única absten-

ció de la CUP, el text refós del 
Pla de Millora Urbana a l’àmbit 
de les antigues instal·lacions Dai-
colorchem (antiga Intorsa) al que 
s’ha afegit una apreciació tècnica, 
a proposta de la Comissió d’Ur-
banisme de la Generalitat, per 
reduir la línia d’edifi cació respec-
te al ferrocaril, segons determina 
la llei ferroviària. El text, que ja 
es va aprovar iniciament al mes 
d’abril amb el mateix sentit dels 
vots per part dels diferents grups 
municipals, desenvolupa els drets 
edifi catoris dels propietaris i deter-
mina les compensancions a l’Ajun-
tament, que podrà augmentar la 
zona verda i ampliar els carrers de 
les Aigües i dels Horts. A l’hora 
d’argumentar la seva abstenció, 
el regidor de la CUP, Gonzalo 
García, va demanar que els espais 

buits, com és el cas dels solars on 
s’ubicaven les empreses Valenti-
ne i Daicolorchem a la Ribera, 
es puguin obrir a la ciutadania i 
que s’intenti no delimitar aquestes 
zones amb tanques que “acaben 
‘bunqueritzant’ barris sencers”. 
El president de l’Àrea Territorial 
va fer referència a les difi cultats 
que suposa negociar amb una 
propietat privada la cessió d’un 
espai del que l’Ajuntament hauria 
d’assumir el cost del seu manteni-
ment, però va coincidir en el desig 
de poder eliminar les tanques per 
obrir els barris, tal i com es farà 
properarament a la Font Pudenta 
amb el condicionament de l’espai 
que ocupava l’antic restaurant de 
Manolo Flores després d’arribar a 
un acord amb els propietaris per a 
una cessió temporal.

Rafa Jiménez | La redacció

El plenari també aprova el Pla de Millora Urbana del solar de l’antiga Intorsa

Vista aèria de la urbanització l’Estany de Gallecs que es troba enmig del nucli rural de Gallecs
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Montse Sánchez, nova 
regidora del grup de CiU

Montse Sánchez és la nova regi-
dora de CiU a l’Ajuntament de 
Montcada i Reixac, després que 
Daniel Moly renunciés al càrrec 
per motius personals. L’acte de 
presa de possessió del nou càrrec 
va tenir lloc a la sessió plenària de 
novembre. Sánchez va prometre 
el seu càrrec per imperatiu legal, 
posant-se al servei de Montcada, 
el Parlament i la Generalitat “per 
exercir l’autodeterminació i 
reclamar juntament les insti-
tucions de l’Estat català lliure i 
sobirà”. 

Trajectòria personal. La nova re-
gidora, que debuta en el càrrec, 
ha format part de les llistes con-
vergents en dues ocasions: a les 
eleccions municipals de 2011, 
amb Joan Maresma com a cap de 

llista, i a les de 2015, amb Joan 
Carles Paredes, actual portaveu 
del grup, amb dos regidors. Sán-
chez, de 46 anys, està casada, té 
una fi lla i  viu a Terra Nostra, on 
va estar vinculada a l’AV des del 
2006 fi ns al 2015. Treballa com 
a cap del departament d’adminis-
tració d’una empresa de rehabili-
tació d’edifi cis de Ripollet. 
Tot i que Sánchez ocupava el 
cinquè lloc de la llista, la renún-
cia dels dos candidats que la pre-
cedien, Elisabet González i Pol 
Morató, li ha permès accedir al 
càrrec. “Realment no m’ho es-
perava, però reconec que em fa 
il·lusió assumir aquesta respon-
sabilitat que intentaré fer de la 
millor manera possible amb el 
meu company de grup, amb 
qui crec que podem fer molt 
bona feina”, ha dit Sánchez.

L’edil, veïna de Terra Nostra, substitueix Daniel Moly

Montse Sánchez en el moment de prendre possessió de l’acta com a regidora 
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NOVETAT

Promoció Econòmica i Ocupació 
organitza visites guiades a empreses

Promoció Econòmica i Ocupació 
de l’Ajuntament de Montcada i 
Reixac organitza l’activitat ‘Visi-
tes Guiades MiR’, una proposta 
que consisteix en la realització de 
visites guiades a empreses del ter-
ritori, amb l’objectiu que els em-
presaris i persones emprenedores 
puguin conèixer de primera mà el 
funcionament intern i l’experièn-
cia d’empreses veïnes. La pròxima 
trobada serà el 13 de desembre, 

a la Fundació Engrunes (Coll de 
Montcada). L’activitat requereix 
d’inscripció prèvia, que es pot 
fer mitjançant un correu electrò-
nic empresa@montcada.org, indicant 
nom i telèfon de contacte o bé 
per telèfon a Promoció Econòmi-
ca i Ocupació 935 648 505. El 27 
d’octubre passat es va fer la prime-
ra d’aquestes sortides, a l’empresa 
TE Connectivity Spain.
L’objectiu de l’activitat és que els 
i les empresaris/àries i persones 

emprenedores puguin adquirir co-
neixements d’empreses ja consoli-
dades, donar una visió real sobre 
el funcionament d’altres fi rmes, 
d’altres sectors i àmbits d’especi-
alització, fomentar la cooperació 
entre les empreses amb l’objectiu 
que es puguin establir contactes 
i relacions professionals entre els 
participants de les visites, compar-
tir experiències i bones pràctiques, 
obrir oportunitats de negoci i iden-
tifi car noves fonts de fi nançament.

Rafa Jiménez | Redacció

L’activitat requereix inscripció prèvia i la pròxima trobada serà a la Fundació Engrunes

La primera visita guiada, que va comptar amb la presència del regidor Óscar Gil, es va fer el 27 d’octubre a l’empresa TE Connectivity Spain
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DENÚNCIA

Correus reclama a una treballadora 
que pagui la PDA que li van robar

El passat 8 de novembre L. H, tre-
balladora de Correus de l’ofi cina 
de Montcada i Reixac, estava fent 
tasques de repartiment a la Carre-
tera Vella quan algú li va sostreure 
l’agenda electrònica (PDA) que li 
proporciona la companyia, física-
ment molt semblant a un mòbil. 
La dona duia el dispositiu a l’inte-
rior del carret que els treballadors 
de Correus porten per dur les car-
tes i els paquets de poc volum que 
han de repartir. Tot i que l’afectada 
va denunciar el robatori als Mos-
sos d’Esquadra, pocs dies després 
va rebre un comunicat de l’empre-
sa dient-li que havia d’abonar en 
el termini de dos dies l’import de 
664 euros per sufragar la PDA. El 
fet ha estat denunciat pel Sindicat 
Independent de Correus SiPcte. 
“És lamentable que l’empre-
sa reclami el cost del material 
robat quan l’única mesura de 
protecció que té el carret de re-
partiment és una tapa amb vel-
cro i un suposat tancament que 
no evita que es pugui fi car la 

mà pels laterals”, ha manifestat 
Nadia Abejón, membre del comitè 
d’empresa de Correus. SiPcte tam-
bé ha denunciat que els robatoris 
a carters ha anat en augment i que 
els empleats assumeixen un risc 
que l’empresa no reconeix. 

Queixa. Malgrat que Correus ins-
ta els seus empleats a duu la PDA 
penjada en bandolera, L.H no la 
duia el dia del robatori perquè 
tenia tendinitis, tal com ha cor-
roborat amb un informe mèdic. 
“Estem obligats a custodiar tot 

el material que portem al carret 
sense comptar amb unes míni-
mes mesures de seguretat i, a 
sobre, si ens roben, a més del 
patiment que això genera, hem 
de pagar el cost de la nostra but-
xaca sense tenir cap suport ni 
consideració de l’empresa”, ha 
denunciat el delegat de prevenció 
Manuel Aguilella. Els companys 
d’L.H. han adreçat un escrit a la 
direcció de Correus sol·licitant 
una actitud més “humana i com-
prensiva” amb els treballadors da-
vant d’aquest tipus de situacions.

Pilar Abián | Montcada

La sostracció del dispositiu va tenir lloc el passat 8 de novembre a la Carretera Vella 

El sindicat SiPcte es queixa de la manca de seguretat dels carrets que utilitzen els carters 
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Amèlia Morral, primera 
presidenta local de PDEcat

Amèlia Morral ha estat escollida 
en assemblea com la primera pre-
sidenta del Partit Demòcrata Euro-
peu Català (PDEcat) a Montcada 
i Reixac. Morral, que va ser regi-
dora de Cultura durant 12 anys –
del 1999 al 2011–, pren les regnes 
de la nova formació que succeeix 
l’antiga Convergència Democràti-
ca de Catalunya (CDC). “Hem 
creat un nou partit i ara l’hem 
de donar a conèixer”, ha mani-
festat la nova presidenta.
L’últim responsable de CDC al 
municipi, Daniel Remesar, va ser 
l’encarregat de donar el relleu a 
Morral, tot agraint el suport de les 
persones que han treballat al seu 
costat: “Hem viscut –va dir– una 

gran renovació i canvis interns 
que no han estat fàcils en uns 
moments en què ser de CDC no 
estava de moda però fruit de la 
bona feina, a dia d’avui, tenim 
dos regidors i un nou partit”.

Suport. A l’assemblea també va as-
sistir la presidenta comarcal, Nú-
ria Colomé, que va tenir paraules 
d’agraïment i reconeixement per a 
Remesar i va encoratjar Morral a 
seguir el camí iniciat fa un any. Per 
acabar, la responsable de PDEcat 
al municipi va fi xar com a priori-
tari en el seu full de ruta “fer créi-
xer el nou projecte a Montcada 
i que el partit lideri el país en 
el pròxims anys, sent lliures i 
sobirans”.

La responsable del partit va ser regidora durant 12 anys

Amèlia Morral, al centre de la imatge, amb Núria Colomé i Daniel Remesar
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DIEZ MITOS SOBRE 

TUS DIENTES QUE 

TIENES QUE OLVIDAR

Hoy en día, aunque nuestras visitas al 
dentista se han convertido en una nor-
ma y las pautas para gozar de una buena 
salud bucodental se practican como algo 
cotidiano, aún hay muchas creencias en 
torno a nuestra boca y dientes que toma-
mos por ciertas y no lo son.
 Es el momento de arrojar luz sobre estos 

mitos:

1. Cuánto más duro sea el cepillo y más 
enérgico el cepillado mucho mejor:
Popularmente existe la idea de que un 

cepillado enérgico con un cepillo de cer-
das duras es más eficaz a la hora de dejar 
nuestros dientes impolutos. Esto es un 
error puesto que lo que conseguimos con 
esa técnica es desgastar el esmalte y herir 
las encías.

2. Masticar un chicle después de comer 
limpia tus dientes y sustituye al cepilla-
do:
El chicle, al provocar la secreción de sali-

va, puede ser una medida de emergencia 
para alguna ocasión en la que no tenga-
mos cepillo a mano pero nunca se puede 
considerar un sustituto del cepillo, el hilo 
dental y el colutorio.

3. Si te haces un implante corres el peli-
gro de sufrir alergia o rechazarlo:
Los materiales con los que están hechos 

los implantes dentales hoy en día son bio-
compatibles, de modo que sufrir una alergia 
o rechazo es una posibilidad muy remota.

4. Los adultos tienen menos riesgo de 
padecer caries que los niños:
Es una creencia sin fundamento la de 

que los niños tengan más posibilidades 
de sufrir caries. La caries está relacionada 
con la alimentación, la limpieza bucal y la 
saliva (que nos protege), no con la edad.

5. Cuando te sangren las encías es mejor 
no cepillarlas:
Las encías sangran porque se sufre al-

gún problema en ellas, Si esto sucede 
hay que acudir al dentista y consultar-
lo con él. Independientemente de esto 
hay que continuar con nuestros hábitos 
de limpieza diarios. Cuidado con los pa-
cientes fumadores porque la nicotina 
NO PERMITE el sangrado de las encías y 
ese “testigo del cuerpo” se queda ocul-
to avanzando a una posible enfermedad 
irreversible denominada periodontitis.

6. La sensibilidad dental es un signo de 
padecer caries:
Hay diferentes razones por las que po-

demos padecer de sensibilidad dental. La 
caries es una pero no la única. Ante los 
síntomas de sensibilidad dental acude a 
tu dentista y hazte una revisión.

7. La halitosis siempre se origina por pro-
blemas de estómago:
El mal aliento la mayor parte de las veces 

procede de alguna causa relacionada con 
la boca, por la baja salivación, una mala hi-
giene o alguna enfermedad.

8. Las embarazadas tienen más posibili-
dades de tener problemas dentales:
Hay un dicho popular que dice que “cada 

hijo cuesta un diente”.
Si bien es verdad que las embarazadas tie-

nen que prestar mucha atención a su dieta 
para que sea sana, equilibrada y variada y 
a su salud bucodental para evitar proble-
mas, esta creencia no es cierta.

9. Perder dientes es un signo de enveje-
cimiento:
Si cuidamos nuestra salud bucodental 

desde pequeños y acudimos al dentista 
con regularidad la pérdida de dientes no 
tiene por qué ser en principio un problema 
según vayamos cumpliendo años.

10. Los bebés no pueden tener caries:
Los dientes de leche pueden tener caries 

y las infecciones pueden provocar muchos 
otros problemas en los más pequeños de 
la casa.
 Si tienes cualquier duda sobre tu salud 

bucodental o padeces alguna molestia 
no te guíes de las creencias populares, lo 
mejor es que consultes a tu dentista, en 
Vitaldent Montcada estaremos encanta-
dos de atenderte.

Montcada: c/ Jaume, 1, 58-60, Tel: 935 650 823 Horari: de dilluns a divendres de 9:00 a 21:00h, dissabte de 9:00 a 15:00h

Compromis

Revisión, radiografía y diagnostico GRATUITO | Financiamiento hasta 60 meses sin intereses.



10 1a quinzena | Desembre 2016Notícies

La matinal festiva al Pla de Reixac 
feta el 19 de novembre va ser, se-
gons l’organització, un èxit de par-
ticipació. La jornada, promoguda 
per l’Ajuntament de Montcada 
amb la col·laboració del consisto-
ri de Ripollet, tenia per objectiu 
donar a conèixer aquest entorn 
agrícola i forestal de 450 hectàrees 
i implicar la ciutadania en els usos 
que l’espai natural pugui tenir en 
un futur. La pujada en globus ae-
rostàtic va atraure prop d’un cen-
tenar de persones, que van gau-
dir d’una visió privilegiada de la 
zona. D’altra banda, la caminada 
guiada –amb un itinerari de poc 
més de 6 quilòmetres– va aplegar 
una cinquantena de participants. 
També es van fer activitats per a 
la canalla, amb una representació 
de titelles i la narració de contes 
amb música, a més de jocs i altres 
iniciatives per conèixer la fauna i 
la fl ora de la zona. L’Ajuntament 

va instal·lar un punt d’informació 
amb plànols del Pla de Reixac i els 
assistents van tenir l’oportunitat 
de respondre una enquesta per 
copsar l’opinió de la ciutadania 
sobre els usos que podria tenir 
l’espai sempre des de l’òptica de 
la seva preservació, que van em-
plenar més de 300 persones. La 
matinal també va comptar amb 
l’actuació del grup La Portàtil FM.

Objectiu comú. En el torn de par-
laments, els representants dels 
ajuntaments de Montcada i Ri-
pollet van coincidir a demanar la 
col·laboració de la ciutadania per 
aconseguir que la zona passi a ser 
un espai de reserva natural. “El 
compromís del govern muni-
cipal és protegir aquest entorn 
magnífi c”, va assenyalar el regi-
dor de Medi Ambient de Mont-
cada, Sergi Martín (Círculo), qui 
va lamentat l’existència d’activitats 
no respectuoses amb el medi na-

tural així com punts d’abocament 
il·legal de deixalles. Per la seva 
banda, el seu homòleg de Ripollet, 
Ramiro Moldes, de Decidim Ri-
pollet, es va comprometre a ajudar 
l’executiu montcadenc en la defen-
sa del sector. “El perímetre és de 
Montcada, però el territori és de 
tots i totes i per a Ripollet el Pla 
de Reixac és la nostra fi nestra”, 
va manifestar l’edil. 
Les intervencions les va cloure el 
president de l’Àrea Territorial de 
Montcada, Jordi Sánchez (ERC), 
qui va reinvindicar la protecció 
“d’aquest entorn privilegiat que 
ha resistit a l’especulació immo-
biliària perquè esdevingui un 
espai de reserva natural com 
Gallecs”. L’edil va agrair el su-
port del consistori de Ripollet i va 
convidar la resta de municipis del 
voltant a sumar-se a la defensa de 
l’espai. La matinal va acabar amb 
una paellada popular a càrrec de 
l’Ajuntament ripolletenc.

PLA DE REIXAC

Els consistoris de Montcada i Ripollet demanen 
la implicació ciutadana per preservar l’espai

Sílvia Alquézar | Mas Rampinyo

Al voltant de 300 persones responen una enquesta sobre els usos que podria tenir el sector des de l’òptica de la seva conservació

Pujar al globus va ser una de les atraccions de la matinal i va originar llargues cues
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A la marxa de 6 quilòmetres organitzada per l’Ajuntament per conèixer l’espai natural va participar una cinquantena de persones D’esquerra a dreta, els regidors Sergio Martín i Jordi Sánchez, de Montcada, i Ramiro Moldes
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anuncis gratuïts   
Tel. 935 726 474   ae: som@laveu.cat        

SANITAT PÚBLICA

L’alcaldessa trasllada al conseller 
Comín les reivindicacions locals

“El nostre municipi no pot re-
nunciar a la construcció de 
l’hospital Ernest Lluch si la Ge-
neralitat no ens retorna, com 
a mínim, serveis que van de-
saparèixer amb les retallades, 
com les urgències nocturnes, les 
pediàtriques o la ginecologia”. 
Aquest és el missatge que Laura 
Campos (ICV-EUiA) va traslla-
dar al conseller de Salut de la Ge-
neralitat, Antoni Comín, durant 
la reunió que aquest va mantenir 
el passat 25 de novembre amb 
alcaldes i alcaldesses del Vallès 
Occidental a la seu del Consell 
Comarcal. Comín volia parlar 
amb els edils sobre les necessitats 
assistencials i la situació de l’aten-
ció primària a la comarca i l’oferta 
de compra del govern català sobre 
l’Hospital General de Catalunya, 
a Sant Cugat que, en opinió de la 
Generalitat, reuneix les condicions 
idònies per fer d’hospital bàsic.

Reclamacions i dubtes. “Hem fet 
arribar al conseller el nostre 

malestar per la forma com ens 
vam assabentar de l’oferta de 
compra de l’Hospital General, 
mitjançant la premsa, i des dels 
municipis del Vallès Sud li hem 
comunicat que s’han de resol-
dre problemes de mobilitat, 
perquè és molt difícil arribar a 
Sant Cugat en transport públic” 
ha manifestat Campos. 
Els edils també van preguntar al 
conseller si el centre serà 100% 
públic i el van instar a resoldre 

les situacions provocades per les 
retallades. A la reunió, Comín 
va explicar els alcaldes el nou 
model d’assignació de recursos 
de les àrees bàsiques de salut, 
en funció d’indicadors socioeco-
nòmics, i va dir que aquest nou 
plantejament suposarà un reforç 
per a la comarca. “Tenim espe-
rances que Montcada i Reixac 
surti benefi ciada amb aquest 
nou model”, ha assenyalat l’al-
caldessa.

Pilar Abián | Redacció

L’edil participa a una trobada convocada pel Consell Comarcal del Vallès Occidental

L’alcaldessa, al costat del conseller Comín, amb altres edils de la comarca
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Se ofrece. Señora para labores de 
limpieza en domicilios, ofi cinas o 
locales. Tel. 680 280 442 (Montse).
Venda o lloguer. De 2 places de 
pàrquing a l’av. Catalunya. Una de 
10m2 i l’altra, de 6m2. Tel. 691 077 
039 (nits). 
Se ofrece. Señora con experiencia 
para limpiar. Tel. 640 220 866.
Venta o alquiler. Plaza de garaje 
en zona Mercadona, Mas Rampin-
yo. Precio de venta: 9.000 euros. 
Tel. 676 409 798. 
Clases. De alemán, particulares. 
Tel. 610 392 086.euros. Email: 
amspkgmontcada@gmail.com.
Venta o alquiler. Plaza de pár-
quing de 10 m2 (para coche) 
y otra de 6 m2 (para moto) en 
Av.Catalunya de Mas Rampinyo. 
Tel. 691 077 039. 
En venta. Plaza de párking de 10 
m2 en calle  Reixagó, Can Sant 
Joan. Tel. 657 390 971.
Me ofrezco. Para trabajar como 
vigilante de seguridad. Con titula-
ción y experiencia acreditada. Tel. 
692 560 296.
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TRANSPORT SOSTENIBLE

Som Mobilitat vol promoure l’ús 
compartit de cotxes elèctrics

Promoure una mobilitat més sos-
tenible amb l’ús compartit de vehi-
cles impulsats amb energies reno-
vables. Aquest és el gran objectiu 
de la cooperativa Som Mobilitat 
que va presentar el 29 de novem-
bre Arnau Vilardell, un dels seus 
coordinadors, a l’Abi. Constituïda 
al juny a Mataró, aquesta coope-
rativa de consum sense ànim de 
lucre ja compta amb 370 socis i 
està focalitzant el seu primer pro-
jecte en l’ús compartit de vehicles 
elèctrics que utilitzin energies re-
novables proporcionades per Som 
Energia, una altra cooperativa de 
consum amb més de 30.000 socis.
Des del 12 de novembre, Som Mo-
bilitat està fent servir un vehicle 
elèctric i sostenible que la coope-
rativa va comprar amb les apor-
tacions dels socis i que està sent 
compartit per 10 famílies de Ma-
taró, que són les encarregades de 
provar una tecnologia que propor-
ciona una altra cooperativa, Som 
Connexió. “Estem molt contents 
amb el funcionament de la pro-

va pilot. Encara estem testant la 
tecnologia i no es pot obrir a tots 
els socis per no generar falses ex-
pectavies, però l’objectiu és que 
els vehicles elèctrics compartits 
es vagin expandint per tots els 
municipis”, va comentar Vilar-
dell, que també destaca que el fet 
d’haver pagar per l’ús puntual del 
cotxe, ja sigui per hores o dies, fo-
menta anar a peu o en bicicleta en 
trajectes curts.
Perquè aquest model es pugui 
implantar a Montcada i Reixac el 

primer requisit és que augmenti 
la quantitat de socis a nivell local 
ja que la cooperativa adquireix els 
vehicles que s’han de compartir 
amb les aportacions individuals, 
sense haver de recórrer a crèdits 
bancaris. De moment, a Montca-
da només hi ha un parell de socis. 
Les persones que estiguin inte-
ressades a formar part de la coo-
pe rativa ho poden fer amb una 
aportació de 10 euros. Per a més 
informació, es pot consultar la 
pàgina web www.sommobilitat.coop.

Rafa Jiménez | Montcada

La cooperativa va fer una xerrada a l’Abi per presentar al municipi la seva proposta

 Arnau Vilardell, en un moment de l’explicació que va fer a l’Abi el 29 de novembre
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L’últim automòbil que acaba d’adquirir el consistori per a la seva fl ota és 
100% elèctric. La compra, que ha costat 18.000 euros, s’ha fet al 50% 
amb l’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB) amb l’objectiu d’incen-
tivar el transport lliure d’emissions contaminants. Aquesta adquisició 
posa de manifest la voluntat d’ambdues administracions d’ambientalit-
zar progressivament les seves fl otes de vehicles. Actualment, el consis-
tori compta amb dos vehicles elèctrics i amb 24 bicicletes també elèc-
triques per al desplaçament del personal municipal, 20 que ha aportat 
l’AMB i 4 donades per la Diputació de Barcelona | PA

L’Ajuntament adquireix un nou vehicle elèctric 
en col·laboració amb l’Àrea Metropolitana
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.....També és notícia......................................

Durant els propers dies, les 
persones que no hagin fet 
cap moviment en la seva 
inscripció al padró d’habi-
tants en els últims cinc anys 
rebran una carta de l’Ajun-
tament de Montcada i Rei-
xac amb les dades que hi 
fi guren actualment. Aquesta 
comunicació municipal, que 
es realitza cada cinc anys, 
té per objectiu l’actualització 
o rectifi cació de les matei-
xes. Si les dades són correc-
tes, només s’ha d’enviar un 
correu electrònic a l’adreça 
padro2016@montcada.org 
confi rmant-les. En el cas que 
es detecti alguna errada, la 
rectifi cació s’ha de tramitar presencialment a l’Ofi cina d’Atenció Ciu-
tadana, a l’edifi ci de l’Ajuntament (av. de la Unitat núm. 6), en horari 
d’atenció al públic (de dilluns a divendres, de 8h a 14.30h). Si cal 
modifi car dades personals com ara nom, cognoms, sexe, data o lloc de 
naixement, caldrà presentar l’original del document que així ho acredi-
ti (DNI, targeta de residència o passaport), o bé el llibre de família, en 
el cas dels menors de 14 anys | PA

INAUGURACIÓ

El parc de l’antiga cerveseria del carrer Montiu 
s’obrirà al públic el proper 18 de desembre
Vuit mesos després de l’inici de les obres de remodelació de l’espai, 
el nou parc del carrer Montiu s’obrirà al públic el 18 de desembre 
en el marc d’una matinal festiva que començarà a les 12h i inclourà 
activitats infantils, una xocolatada i els parlaments ofi cials. El recinte 
estava pràcticament enllestit des del mes de setembre, però la inau-
guració s’ha retardat per poder instal·lar tres jocs infantils més que 
se sumen als dos previstos inicialment. La transformació de l’antic 
solar de la cerveseria en un parc respon a un projecte que ha estat 
redactat pels Serveis Tècnics municipals i que va incorporar apor-
tacions veïnals. L’actuació, pressupostada en 150.000 euros, l’han 
sufragat al 50% l’Ajuntament i l’Àrea Metropolitana de Barcelona | PA

RENOVACIÓ DE DADES
L’Ajuntament informa la ciutadania sobre el procediment 
per dur a terme l’actualització del Padró municipal

MAS RAMPINYO 
Adif adjudica les obres per habilitar l’antic pas a 
nivell de l’estació exclusivament per a vianants

L’empresa ferroviària Adif ha adjudicat a l’empresa Electrosistemas 
Bach les obres per adaptar el pas a nivell que hi ha a la sortida de 
l’estació de Montcada-Ripollet direcció Vic (R3), que serà destinat ex-
clusivament al pas de vianants. El cost de l’actuació, que s’ha de fer en 
un termini de 3 mesos, s’ha pressupostat en 118.050 euros als quals 
s’han d’afegir 6.000 més en concepte de serveis que durà a terme 
directament Adif. Aquest pas a nivell va deixar de prestar servei per al 
pas de vehicles fa anys després d’habilitar-se un pas inferior ubicat a 
125 metres de l’estació. Els treballs consistiran a instal·lar senyalització 
acústica i lluminosa i a construir voreres i baranes de seguretat | PA
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Dos detinguts per 
trencar la porta de 
Kactus i atemptar 
contra agents
Dos homes van ser detinguts la 
matinada del 27 de novembre 
com a presumptes autors d’alda-
rulls i destrosses a la discoteca 
Kactus, a més d’atemptar contra 
agents de l’autoritat. Segons la 
direcció de la sala, els fets es van 
iniciar cap a les 3.30h, quan el 
personal de seguretat va obligar 
a sortir un jove per increpar una 
cambrera i trencar un got. L’indi-
vidu hi va tornar acompanyat per 
quatre homes que van trencar 
la porta de vidre de la discoteca. 
Dos dels treballadors van presen-
tar sengles denúncies per lesions 
i la direcció de l’establiment, per 
danys materials. Quatre agents de 
la Policia Local van resultar ferits 
lleus i van haver de ser atesos al 
CAP i dos vehicles del mateix cos 
van resultar danyats. Durant els 
incidents, la direcció va impedir la 
sortida de la clientela fi ns que va 
acabar l’actuació policial | PA
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DIA DE LES PERSONES DISCAPACITADES
L’Ajuntament organitza la segona jornada per 
sensibilitzar la població sobre les necessitats del 
col·lectiu, el 3 de desembre a la plaça de l’Església 

L’escola El Turó va inaugurar 
el 22 de novembre el programa 
d’activitats per commemorar 
el seu 50è aniversari amb una 
xocolatada i un planetari per 
a l’alumnat i les famílies. En el 
torn de parlaments, la directora, 
Imma Espinosa, va fer una breu 
repassada per la història de l’es-
cola, creada a Can Sant Joan per 
atendre les necessitats educatives 
de la població immigrant arriba-
da de la resta de l’Estat, i va lloar 
les seves fundadores, Montserrat 
Martorell i Eulàlia Relat, aquesta 
última present a l’acte inaugural. 
“Preocupades per l’educació, 
sense ànim de lucre i amb es-
perit de servei, van impulsar a 
partir d’un parvulari la creació 
de la primera escola activa i 
catalana de la ciutat durant el 
franquisme”, va dir Espinosa. 

Diverses etapes. El centre es va 
traslladar a la seva actual ubica-
ció, al carrer Montiu del centre 
de la ciutat, el curs 73-74 i va 

passar a formar part de la xar-
xa pública d’escoles el 87-88. Al 
llarg dels seus 50 anys, el Turó ha 
passat per diferents etapes, refl ex 
de la vida del municipi i la socie-
tat en general. Ara, com en els 
seus inicis, la majoria de l’alum-
nat són fi lls i fi lles de persones 
nouvingudes, però en aquest cas 
procedents de diferents països, 
un fet que va remarcar durant 
el seu discurs la representant de 
l’Ampa, Lorena Lema, per dema-
nar més recursos per a l’escola 
pública i una millor distribució 
dels infants per acabar amb la se-
gregació escolar. “Volem que les 
administracions facin un com-
promís ferm amb l’educació 
pública de qualitat i donin un 
pas més enllà per lluitar contra 
les desigualtats infantils”, va 
manifestar Lema, qui va destacar 
l’esperit de superació de l’escola 
al llarg de la seva història davant 
les adversitats. “Amb l’arribada 
de la crisi econòmica del 2008, 
quants sacrifi cis hem hagut de 
fer per no perdre activitats com 
les colònies, les sortides o les ex-
traescolars”, va explicar Lema, 
posant de relleu el camí iniciat pel 
centre cap a l’era digital i la inno-
vació tecnològica. El pròxim acte 
amb motiu de l’aniversari serà un 
concert especial de Nadal.

EFEMÈRIDE

Sílvia Alquezar | Montcada

Els infants de l’escola el Turó es van pintar la cara amb maquillatge fl uorescent per veure el planetari que es va instal·lar al gimnàs el dia 22

El col·legi es va fundar 
a Can Sant Joan i, a la 
dècada dels 70, es va 
traslladar al centre

El programa d’activitats es va inaugurar el 22 de 
novembre amb una xocolatada i un planetari

L’escola El Turó inicia 
la celebració dels 
seus 50 anys de vida

‘La gent té una imatge negativa del centre perquè no ens coneix’ 

Imma Espinosa és la directora de 
l’escola El Turó des del curs pas-
sat. ‘La Veu’ ha parlat amb ella del 
present i futur del centre.
Com es presenta la celebració del 
50è aniversari?
Molt bé. Hem elaborat un progra-
ma festiu pensat per als alumnes, 
les famílies i la comunitat educa-
tiva per recordar la seva història. 
Som una escola d’acollida on les 
nenes i els nens tenen prioritat ab-
soluta.
L’escola ha apostat per la innova-
ció tecnològica. En què consisteix 
el projecte?
Els tractaments de la informació i 
la comunicació, fent ús de les no-
ves tecnologies, són una eina bàsi-
ca que serveix als nostres alumnes 
per aprendre a interpretar crítica-
ment la realitat i participar en la 
societat actual. El curs passat els 
alumnes de 3r a 6è van fer el pro-

jecte El Turó impressió 3D per ob-
tenir diferents objectes gràcies a la 
impressora 3D. Aquestes activitats 
contribueixen a desenvolupar dife-
rents capacitats i, per això, aquest 
curs hem començat a programar 
des de P5 fi ns a 6è utilitzant les 
bee-bot, les tauletes i material 
lego. Actualment, formem part de 
la xarxa de centres Escola Nova 
21, ja que estem disposats a ini-
ciar un canvi cap al marc d’escola 
avançada. L’alumnat ha de ser el 
protagonista de l’aprenentatge.
Malgrat tot, la percepció de la 
població respecte el centre és 
negativa. Com creu que es podria 
eliminar l’estigma?
La imatge negativa es té perquè es 
desconeix el projecte educatiu del 
centre. Molta gent pensa que a la 
nostra escola no es parla el català 
i que el nivell d’aprenentatge és 
inferior al de la resta, la qual cosa 

no és certa. 
Aquí tenim un 
bon equip de 
mestres amb 
ganes de tirar 
endavant les 
iniciatives. La 
població rela-
ciona la tipo-
logia de famílies i de l’alumnat, de 
totes les ètnies, amb el baix rendi-
ment acadèmic. Convidem la ciu-
tadania a venir a l’escola i conèixer 
la nostra realitat perquè se n’adoni 
que vestir diferent no signifi ca res, 
sinó tot al contrari, la diversitat ens 
enriqueix com a persones.
Quins reptes té l’escola?
Formar persones competents i feli-
ces que estiguin preparades per al 
futur i siguin ‘infants camaleònics’ 
capaços d’adaptar-se i afrontar 
qualsevol canvi o repte a la seva 
vida | SA
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I CICLE DE CINEMA INFANTIL EN CATALÀ

Els cines El Punt projectaran 4 fi lms 
al desembre per promoure el català
El programa l’impulsa la Generalitat i el Consorci per a la Normalització Lingüística

Les sales del cinema El Punt 
de Montcada i Reixac es van 
omplir el 22 i el 24 de novem-
bre d’uns espectadors molt 
especials.  Alumnes de 3r, 4t i 
5è de les escoles Reixac, Viver, 
Font Freda, Elvira Cuyàs i el 
Turó van anar a veure la pel-
lícula ‘El meu amic el gegant’, 
dirigida per Steven Spielberg i 
basada en un conte de Roald 
Dahl, de qui enguany es com-
memora el centenari del seu 
naixement. La iniciativa s’em-
marca dins el primer Cicle de 
Cinema en Català de Mont-
cada i Reixac, que impulsa la 

Direcció General de Política 
Lingüística de la Generalitat de 
Catalunya amb la col·laboració 
del Consorci per a la Normalit-
zació Lingüística –al qual per-
tany el Servei Local de Català 
de la ciutat–, l’Ajuntament i els 
cinemes El Punt de Montcada. 

Altres pel·lícules. A més d’aquest 
fi lm en horari escolar, el cicle 
inclou quatre projeccions més, 
que tindran lloc durant quatre 
divendres del mes de desem-
bre, a les 18.30h, a un preu re-
duït de 4’5 euros. Així, el dia 9 
es podrà veure ‘Els Mínions’; el 
16, ‘Mascostes’; el 23, ‘Buscant 

la Dory’; i el 30, ‘Zootròpolis’. 
“L’objectiu de la iniciativa és 
promoure l’oferta comercial 
de cinema infantil en cata-
là al municipi”, ha comentat 
Maika Garcia, del Servei Lo-
cal de Català (SLC), qui ha fet 
una valoració molt positiva per 
la gran resposta de les escoles 
amb la participació de prop de 
500 alumnes. Per la seva ban-
da, la gerent dels cinemes El 
Punt Montcada, Maria Rosa 
Gómez, ha lloat la nova inici-
ativa perquè “és una manera 
d’apropar als més petits la 
llengua catalana i la cultura 
d’una forma lúdica”.  

Sílvia Alquézar | Mas Rampinyo

Al voltant de 500 alumnes de cinc escoles del municipi van veure la pel·lícula ‘El meu amic el gegant’ en el marc del I Cicle de Cinema en Català 

PENYA BLANQUIBLAVA

9a edició de la campanya 
de recollida de joguines
Les donacions es podran realitzar fi ns al 27 desembre

La Penya Blanquiblava ha posat 
en marxa, en col·laboració amb 
el CD Montcada, la novena 
edició de la campanya de recolli-
da de joguines que té per objec-
tius que cap infant de la ciutat 
de famílies vulnerables es quedi 
sense regals al Nadal. Les dona-
cions, de joguines noves o de 
segona mà que estiguin en bon 
estat, es poden entregar fi ns al 
27 de desembre a les ofi cines del 
club verd a l’estadi de la Ferreria, 
al bar del camp de futbol de Can 
Sant Joan, els bars Sada Sport 
(Pla d’en Coll), Punto de En-
cuentro (Montcada Nova) i Peña 
(Mas Rampinyo), la Ferreteria 
Montcada (Montcada Centre), la 
sabateria Tere de Can Sant Joan 
i la seu de l’AV de Montcada 
Nova. La Penya Blanquiblava 
lliurarà les joguines recollides a 
la parròquia de Can Sant Joan 
el 29 de desembre perquè les dis-
tribueixi Càritas Montcada.

Solidaritat. L’acte de present-
ació de la campanya es va fer 
el 23 de novembre al Bar Punto 
de Encuentro, seu de la Penya 

Blanquiblava, i va comptar 
amb la presència del regidor 
d’Esports, Salvador Serratosa 
(ERC), que va mostrar el suport 
de l’Ajuntament i va felicitar els 
impulsors d’aquesta campanya, 
tot desitjant que no fos neces-
sari tornar a fer-la per la millo-
ra de la situació de les famílies 
més vulnerables del municipi. 
“Sabem que això és molt com-
plicat i estem molt agraïts amb 
aquesta campanya que permet 
que molts infants puguin tenir 
el dia especial que tots hem 
gaudit”, va dir Serratosa. En la 
seves intervencions, Francisco 
Martínez, president de l’entitat 
perica, i Carles Vilalta, res-
ponsable de la seva àrea social, 
van destacar la gran solidaritat 
del poble de Montcada que cada 
any aporta més joguines i, ma-
joritariàment, noves.
La Penya Blanquiblava, que va 
ser fundada al 1973 i que actual-
ment compta amb 76 socis, va re-
bre el 19 de novembre un trofeu 
commemoratiu durant el sopar 
de celebració del 25è aniversari 
de la Federació Catalana de Pe-
nyes del RCD Espanyol.

Rafa Jiménez | Montcada Nova
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Els representants de la Penya Blanquiblava i el CD Montcada amb el regidor d’Esports
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II FESTA DE LA DISCAPACITAT

Matinal festiva per a la inclusió de les 
persones amb capacitats diferents
La jornada es farà el 3 de desembre a la plaça de l’Església amb diverses activitats per a totes les edats

Amb motiu del Dia Internaci-
onal de les persones amb dis-
capacitats, la plaça de l’Esglé-
sia acollirà el 3 de desembre 
la segona edició de la Festa de 
la Discapacitat, una jornada 
organitzada per l’Ajuntament 
amb l’objectiu de sensibilitzar 
la població i donar a conèixer 
les difi cultats i les problemàti-
ques amb què s’enfronten a la 
vida quotidiana les persones 
amb necessitats especials. En-
guany, la matinal se centrarà en 
la discapacitat intel·lectual, amb 
diferents activitats adreçades a 
totes les edats. 

El programa. L’esdeveniment 
començarà a les 11h amb una 
mostra d’entitats i tallers in-
fantils. Una hora més tard, hi 
haurà una xocolatada per a tot-
hom i, a les 12.30h, tindrà lloc 
l’espectacle infantil ‘La diferèn-
cia és una formiga!’. D’altra 

banda, l’Associació de Disca-
pacitats de Montcada (Adimir) 
organitza diverses activitats i 
un photocall per a la inclusió, 
mentre que el Grup Catalònia 
–que gestiona la residència Je-
sús Farrés de Mas Rampinyo 

per a persones amb discapacitat 
intel·lectual– farà un mural per 
la discapacitat. 
“Des de l’Ajuntament creiem 
que és important donar visi-
bilitat al col·lectiu i a les as-
sociacions que treballen dia a 

dia per millorar la qualitat de 
vida de les persones amb dis-
capacitat i els seus familiars,  
així com vetllar pel compli-
ment dels seus drets”, ha in-
dicat la presidenta de l’Àrea 
Social, Mar Sempere (Círculo).

Sílvia Alquézar | Redacció

Els usuaris de la residència Jesús Farrés, gestionada pel Grup Catalònia, faran un mural per la discapacitat a la II Festa per la Discapacitat

La Mesa de la 
Discapacitat 
es reunirà el 
30 de gener

L’Ajuntament, altres adminis-
tracions i entitats de la ciutat 
tenen en marxa diverses inicia-
tives per tal de potenciar les 
capacitats de les persones dis-
capacitades, tant des del punt 
de vista assistencial com inte-
grador. Amb l’objectiu d’in-
centivar el treball transversal, 
existeix la Mesa Sectorial de 
persones amb discapacitats, 
un òrgan de participació que 
pretén integrar la participació 
ciutadana i les seves entitats en 
els assumptes municipals rela-
cionats amb la discapacitat. La 
pròxima reunió tindrà lloc el 
30 de gener. La Mesa, que hau-
rà de defi nir les estratègies i el 
full de ruta fi ns al 2019, té pro-
jectes defi nits en àmbits com la 
participació i la sensibilització, 
la formació i salut, l’accessibi-
litat i supressió de les barreres 
arquitectòniques, el lleure i la 
participació d’activitats, la in-
serció laboral i el foment de 
l’autonomia, la mancomunitat 
amb ens supramunicipals i ini-
ciatives a nivell municipal.

Sílvia Alquézar | Redacció

Accions i serveis de la ciutat adreçats a la discapacitat intel·lectual
Els departaments municipals tre-
ballen la discapacitat amb actuaci-
ons concretes o incorporant-les a 
projectes per a tota la ciutadania. 
Exemples d’això últim són l’incre-
ment d’hores per a l’atenció amb 
infants amb necessitats educati-
ves especials (NNEE) a les esco-
les bressol, contractar vetlladores 
per als casals d’estiu, les activitats 
de l’Espai Jove Can Tauler estan 
adaptades a aquest col·lectiu i el 
catàleg d’activitats educatives que 
ofereix l’Ajuntament a les escoles 
incorpora activitats per treballar la 
discapacitat. Respecte a projectes 
específi cs, al gener es posarà en 
marxa el servei ‘Dissabtes per a tu’, 

promogut des de Serveis Socials, 
per fomentar l’oci inclusiu de joves 
i adults amb discapacitat física i/o 
intel·lectual. En la línia assisten-
cial, Serveis Socials gestiona el 
transport adaptat per portar joves 
a centres especials d’ocupació i 
atén el col·lectiu mitjançant el Ser-
vei d’Atenció Domiciliària. Per la 
seva banda, Promoció Econòmica 
atén i orienta les persones disca-
pacitades en la recerca de feina. 
Des del departament d’Educació, 
Infància i Joventut s’ha sol·licitat 
un espai d’estimulació sensorial 
per crear una aula d’escola bressol 
amb material necessari per aten-
dre les NNEE a la primera infància. 

Montcada també compta amb ser-
veis com el Dapsi i el CSMIJ, que 
atenen població de 0 a 18 anys. La 
Fundació Catalònia té al municipi 
la residència Jesús Farrés, un ser-
vei d’acollida per acollir persones 
amb discapacitat intel·lectual per 
afavorir la seva autonomia per-
sonal. Al municipi funcionen tres 
Unitats de Suport Educatiu a les 
escoles de primària Reixac i Elvira 
Cuyàs i a l’INS La Ferreria. L’entitat 
Adimir té un centre d’atenció a la 
discapacitat a Terra Nostra i orga-
nitza activitats obertes a tothom. 
Per la seva banda, ‘Tot per tu’ té 
un programa d’atenció a joves i in-
fants amb NNEE| SA
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SOLIDARITAT

El concert de gòspel recapta 1.400 
euros per als refugiats de Kalachori
Montcada Solidària s’afegeix a la campanya catalana ‘Casa nostra, casa vostra’
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La Unió de Mas Rampinyo 
participarà, un any més, en la 
iniciativa solidària de la Marató 
de TV3 amb l’organització del 
festival solidari, que tindrà lloc 
el 18 de desembre al local de 
l’entitat. Hi ha prevista l’actua-
ció de diverses escoles de ball 
de la ciutat. Enguany, la Unió 
farà dues sessions: la primera, 
de 10.30 a 12h i, la segona, de 
12.30 a 14h. Per motius de se-
guretat, no es podrà entrar ni 
sortir de la sala mentre hi hagi 
actuacions. 

Venda d’entrades. El preu de 
l’entrades a cada part del fes-
tival serà de 2 euros, que es 
podran comprar els dies 14, 15 
i 16 a la secretaria de l’entitat, 
de 16 a 19h. També hi haurà 
una fi la zero per fer donatius. 
D’altra banda, a partir de les 

10.30h, el Grup de Dones de 
la Unió vendrà manualitats a 
la paradeta instal·lada al carrer. 
La recaptació total d’ambdues 
activitats es lliurarà a la Mara-
tó, que enguany està dedicada 
a l’ictus i les lesions medul·lars 
i cerebrals traumàtiques. Per fer 
divulgació sobre la problemàti-

ca, la Unió acollirà una xerrada 
informativa el dia 2, a les 20h, 
a les seves instal·lacions. Per la 
seva banda, el Casal de Gent 
Gran de Montcada, al parc Sal-
vador Allende, també organitza 
un bingo, un berenar solidari 
i una conferència, el dia 16 de 
desembre, a les 16h. 

Sílvia Alquézar | Redacció

MARATÓ DE TV3

La Unió organitza el festival solidari 
el 18 de desembre al seu local
La recaptació es destinarà a la investigació de l’ictus i les lesions medul·lars 
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El Grup de Dones de la Unió vendrà manualitats el dia 18 per recaptar fons per a la Marató de TV3

La Regidoria de Cooperació i 
Solidaritat de l’Ajuntament ha 
lliurat a una ong que treballa 
al camp de Kalachori (Grècia), 
en coordinació amb  Montcada 
Solidària, els 1.400 euros de la 
recaptació del concert de gòspel 
que va organitzar el 19 de no-
vembre al Kursaal, a càrrec del 
grup First African Gospel Choir, 
amb motiu del Dia Internacio-
nal pels Drets Humans. Abans 
de l’actua ció, la regidora de 
Cooperació i Solidaritat, Móni-
ca Martínez (ICV-EUiA), va 
agrair la tasca de l’entitat local i 
dues representants del col·lectiu, 
Daimí Pérez i Eulàlia Cervera, 
van donar les gràcies al públic 
per la seva col·laboració. A data 
d’avui, l’associació ja ha recollit 
uns 10.000 euros gràcies a les 
aportacions individuals i inici-
atives del teixit associatiu local 
per contribuir en la campanya 
d’ajut als refugiats. 

Altres iniciatives. ‘Síria, la parau-
la de l’exili’ és el títol de l’ex-
posició fotogràfi ca que es pot 
visitar fi ns al 17 de desembre 
a la Casa de la Vila, un recull 
d’imatges captades pel fotoperi-

odista David González a Jordà-
nia l’estiu del 2014. Coincidint 
amb la inauguració de la mos-
tra el dia 29, organitzada pel 
departament de Cooperació i 
Solidaritat, el montcadenc An-
tonio Sans va explicar la seva 
experiència com a refugiat a 
França on es va exiliar amb la 
seva família a les acaballes de la 
Guerra Civil espanyola.
D’altra banda, Montcada Soli-
dària s’ha adherit a la campa-
nya ‘Casa nostra, casa vostra’, 
impulsada per un grup de gent 
independent d’arreu de Catalu-
nya que treballa en el món de la 

comunicació per tornar a posar 
a primera línia del debat públic 
de l’anomenada crisi migratò-
ria que viu el mar Mediterrari. 
Els objectius de la iniciativa són 
que Catalunya esdevingui una 
terra d’acollida de persones re-
fugiades i que les institucions 
catalanes garanteixin la seva 
inclusió social. Els promotors 
del nou projecte solidari han 
elaborat un manifest i una pàgi-
na web per sumar-se a la cam-
panya. Montcada Solidària ha 
avançat que participarà en la 
iniciativa organitzant activitats 
de sensibilització al municipi.

Sílvia Alquézar | Redacció

El grup First African Gospel Choir va fer ballar i cantar les 175 persones que van assistir al concert

El Ple de l’Ajuntament, reunit el 24 de novembre a la Casa de la 
Vila, va donar llum verda per unanimitat a l’elaboració d’un nou pla 
local de prevenció de drogodependències per al 2017-2020 per 
actualitzar el ja existent i donar resposta a les noves necessitats 
aparegudes en els últims temps. “Volem articular accions on inter-
vinguin tots els agents socials amb un eix vertebrador”, va dir la 
presidenta de l’Àrea Social, Mar Sempere (Círculo Montcada), qui 
va explicar que el document estarà enllestit en sis mesos. El punt 
aprovat també inclou la creació d’una comissió política i tècnica de 
seguiment del pla. Tots els partits es van comprometre a treballar 
plegats en la prevenció de les drogodependències i actuar en els 
casos ja detectats | SA

L’alcaldessa, Laura Campos (ICV-EUiA), ha lamentat que la Fun-
dació Social ‘la Caixa’ hagi retirat l’ajut de 25.000 euros que havia 
concedit l’any passat per posar en marxa el menjador de secundà-
ria. Així es va expressar l’edil durant la presentació de la campanya 
‘Regala il·lusions’, en què hi col·labora l’entitat fi nancera. “Per a 
nosaltres, aquests diners eren molt importants perquè ens per-
metia no perdre la pista dels alumnes de primària de les famílies 
més vulnerables”, va comentar l’edil. Per la seva banda, el director 
de l’ofi cina principal de ‘la Caixa’ a Montcada, Jesús Calvo, va expli-
car que “les ajudes són limitades i intentem que arribin al màxim 
d’entitats i col·lectius de la ciutat”. L’Ajuntament està treballant 
per intentar trobar una altra font de fi nançament que possibiliti re-
cuperar el servei de menjador | SA

SERVEIS SOCIALS
L’Ajuntament no ha pogut posar en marxa el menjador 
de secundària aquest curs per falta de fi nançament 

EP

Campanya policial contra 
la pràctica del ‘botellón’

L’Ajuntament i la Policia Local 
duran a terme cada cap de set-
mana actuacions de control a 
diferents punts del municipi per 
erradicar el fenomen del botellón. 
L’objectiu d’aquesta campanya és 
lluitar contra el consum de begu-
des alcohòliques a la via pública 
i els problemes relacionats amb 
aquesta pràctica per part de me-
nors, així com la neteja i repara-
ció de desperfectes al carrer com 
a conseqüència de conductes in-
cíviques.
El 3 de desembre, la Policia Local 
i els Mossos d’Esquadra realitza-
ran una actuació dissuasòria con-
junta a les rotondes de Jaume I i 
de la carretera de la Roca, punts 

d’accés a la zona del passeig de 
Ribera, escenari habitual del 
botellón. Els dos cossos policials  
també reforçaran altres punts 
on habitual ment es consumeix 
alcohol a la via pública els caps 
de setmana. “Aquesta pràctica 
ha esdevingut un problema de 
grans dimensions , que com-
porta d’altres afegits, com la 
inseguretat, l’increment de la 
despesa en neteja i les molèsties  
al veïnat”, ha dit l’alcaldessa, 
Laura Campos (ICV-EUiA), qui 
ha afegit que “la llei prohibeix 
aquestes accions incíviques i 
el que farem ara és aplicar-la, 
amb sancions perquè tothom 
prengui conscièn cia del proble-
ma”. 

Els caps de setmana es faran controls als punts de risc

El ‘botellón’ s’ha estès entre molts joves com una forma d’oci els caps de setmana
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Pilar Abián | La redacció

PREVENCIÓ

NOVETAT
S’aprova l’elaboració d’un nou pla local per a la 
prevenció de les drogodependències i addiccions
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Els actes centrals del programa 
Novembre Feminista van aple-
gar nombroses persones el 25 
de novembre, Dia Internacional 
contra les Violències Masclistes. 
La celebració va començar a Ter-
ra Nostra amb una enlairada de 
globus organitzada pel Grup de 
Dones del barri que va anar pre-
cedida de la lectura d’un manifest 
en contra de les violències de gè-
nere. Tot seguit, al carrer Major, 
va tenir lloc una de les novetats 
d’enguany del 25N, una cadena 
humana formada per desenes 
d’usuaris dels Casals de la gent 
gran del municipi, que va anar 
des de la plaça de l’Església fi ns 
gairebé el fi nal del carrer Major. 

Acte central. El carrer Major va 
acollir una performance a càrrec 
de joves de l’Espai Can Tauler 
que van dramatitzar diferents es-
cenes quotidianes marcades per 
les violències masclistes, com ara 
els retrets de parella d’un noi a 
una noia pel fet de com va ves-
tida i situacions de gelosia, entre 
d’altres. L’acte va fi nallitzar amb 
la mostra de pancartes reivindica-
tives, fetes per dones en primera 
persona, i amb dues interven-
cions. La primera, a càrrec de 
dues joves, va ser molt incisiva en 
defensa del feminisme radical de 

classe i combatiu. L’altra va estar 
protagonitzada per la regidora de 
Polítiques d’Igualtat, Jessica Sego-
via (ICV-EUiA), qui va lamentar 
els 94 feminicidis registrats a Es-
panya fi ns ara al 2016. “L’entra-
mat social discrimina les dones 
pel predomini d’una ideologia 
masclista que perpetua el siste-
ma patriarcal”, va dir. Després 
d’agrair a tots els grups i col-
lectius que han participat en el 
programa Novembre Feminista, 
Segovia va animar els assistents a 
plantar cara a les violències mas-
clistes: “Amb la lluita feminista 
acabarem amb el masclisme i 
amb aquest sistema opressor 
que ens pretén silenciar”. Can 
Cuiàs també es va sumar a la ce-
lebració el dia 25 amb el monòleg 
‘Cosas de mujeres’, protagonitzat 
pel Grup de Dones del barri al 
Centre Cívic.

Pilar Abián | Montcada

L’acte del carrer Major va acabar amb la mostra de pancartes reivindicatives fetes per dones contra tot tipus de masclismes a la vida quotidiana 

NOVEMBRE FEMINISTA

Els actes centrals del programa van atraure força gent

Montcada surt al carrer 
el 25N per reclamar un 
món lliure de masclisme

El Ple de l’Ajuntament, reunit 
el 24 de novembre en la ses-
sió ordinària de novembre, va 
aprovar per unanimitat el pro-
tocol d’abordatge integral de 
les violències masclistes al mu-
nicipi. Es tracta d’una eina per 
millorar l’atenció, augmentar 
la detecció de casos i avançar 
en la prevenció i la sensibilitza-
ció de tota la societat. “Cal un 
treball en xarxa entre els di-
ferents serveis i institucions, i 
la implicació de tota la ciuta-
dania, per tal d’acabar amb 
les diferents discriminacions 
que encara pateixen les dones 
i eradicar totes les formes de 

violència masclista”, va dir la 
regidora de Polítiques d’Igual-
tat, Jessica Segovia (ICV-
EUiA), qui va destacar que 
uns dels objectius generals del 
protocol és evitar la victimitza-
ció secundària de les dones i els 
seus fi lls. Els grups municipals 
van coincidir a destacar la im-
portància de treballar en xarxa 
i de manera coordinada i dedi-
car els recursos necessaris per 
erradicar el problema. L’edil 
va aprofi tar el seu discurs per 
fer una crida a la participació 
dels actes centrals del Dia In-
ternacional contra les Violències 
Masclistes, que es commemora 
el 25 de novembre.

Sílvia Alquézar | Montcada

PLE DE NOVEMBRE

Llum verda al protocol d’abordatge 
integral de les violències masclistes
Serà una eina per millorar l’atenció, detectar més casos i incidir en la prevenció

Moció per millorar la salut 
sexual de les dones joves
El document, presentat per la CUP, proposa fer tallers

Tots els grups municipals, a ex-
cepció del PP, van donar suport 
a una moció presentada per la 
CUP per a la millora de la vida 
en l’àmbit de la salut sexual de les 
dones joves. El document proposa 
realitzar tallers als instituts i equipa-
ments municipals a partir del curs 
vinent –disgregats per sexes– sobre 
el cicle menstrual de les dones i 
els mètodes alternatius de recol-
lida de sagnat, dels quals es podrà 
aconseguir una mostra a l’Ofi cina 
d’Atenció a la Dona. “Molts pro-
ductes que apareixen als mitjans 
de comunicació són perjudicials 
per a la salut de les dones, in-
sostenibles ecològicament i amb 

un preu excessiu, tot i ser un ar-
ticle de primera necessitat”, va 
dir l’edil de la CUP, Gonzalo Gar-
cía. PSC, ERC, Círculo i CiU es 
van sumar a la reivindicació recla-
mant que l’IVA sigui el mínim. Les 
formacions van reconèixer el dret 
de les dones a escollir lliurament 
el mètode de recollida de sagnat, 
però alguns grups van fer palesa la 
seva decepció en considerar que la 
moció no aborda altres temes im-
portants. La regidora del PP, Eva 
García, es va mostrar partidària 
de potenciar la natalitat conscient 
i responsable de les dones i la pre-
venció de malalties, però no va 
compartir “la intromissió en la 
llibertat íntima de les dones”.

Sílvia Alquézar | Montcada

Jessica Segovia, al Ple de novembre
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Enlairada de globus liles a càrrec del Grup de Dones de Terra Nostra

Una de les novetats del programa Novembre Feminista va ser la cadena humana organitzada pels Casals de gent gran del municipi

El Grup de Dones de Can Cuiàs va fer un monòleg contra les violències masclistes
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ÈXIT DEL GRAN RECAPTE 
D’ALIMENTS
Montcada i Reixac va 
recollir un total de 23 
tones de productes 
durant els dies 25 i 26 
de novembre

Càritas Montcada, que gestiona al municipi la iniciativa que pro-
mou el Banc d’Aliments, ha fet una valoració molt  positiva perquè 
la ciutadania ha tornat a col·laborar en la campanya solidària. Els 
productes recollits es reparteixen al llarg de l’any entre les prop 
de 1.400 de persones benefi ciàries, derivades des de Serveis So-
cials. Cada mes, l’entitat cristiana lliura un total de 280 lots d’ali-
ments entre les famílies més vulnerables de la ciutat. L’entitat dis-
tribueix més de 32.000 quilos de productes de primera necessitat 
en un any. “Malauradament, la xifra de benefi ciaris es manté, 
no baixa”, ha dit José Antonio Martín, de Càritas  | SA 

.....també és notícia..................................
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SOLIDARITAT
El col·lectiu ‘Justícia per a Sergio’ va organitzar el 27 
de novembre un homenatge al jove agredit fa un any
L’acte en suport de Sergio Mármol, amb greus seqüeles per la pallissa 
que va rebre quan sortia d’una discoteca, va tenir lloc al camp de 
futbol de Can Sant Joan, on es van disputar dos partits de futbol 7, un 
masculí i un altre femení. També hi van actuar les colles de diables i 
batucades de Can Sant Joan, Ripollet i Canovelles. “Vam celebrar que 
el meu fi ll ja és a casa”, ha explicat la mare, Eva Hernando, qui ha 
agraït les mostres de suport cap al seu fi ll i la seva família. “Sergio està 
molt content i amb ganes de seguir recuperant-se”, ha dit Hernando. 
El jove fa tres hores de rehabilitació a la Vall d’Hebron, tot i que la famí-
lia considera que necessitaria més temps de teràpia per avançar en la 
seva recuperació. La família també espera que aviat hi hagi data per al 
judici. “Volem que es faci justícia”, reclama la mare. A la foto, Sergio 
amb alguns dels participants a l’homenatge | SA 

La Cambra de Comerç 
convoca el 47è concurs 
d’aparadors de Nadal

Èxit de públic a la festa del Drets dels Infants

La iniciativa també compta amb 
el suport dels dotze ajuntaments 
de la seva demarcació, on hi ha 
el de Montcada i Reixac. Els boti-
guers que vulguin participar-hi te-
nen temps fi ns al 5 de desembre 
per formalitzar la inscripció, per 
mitjà del lliurament d’una butlleta 
degudament complimentada a la 
seu de la Regidoria de Comerç, 
les ofi cines de Montcada Centre 
Comerç i l’Associació de Comer-
ciants de Can Sant Joan. També 
es pot fer per fax (937 451 264) o 
per correu electrònic (promocio@
cambrasabadell.org). El jurat del 
certamen visitarà els aparadors 
concursants del 9 al 22 de de-
sembre. 

Guardons. La Cambra atorga un 
premi general al millor aparador 
valorat en 500 euros i diploma i 
un segon guardó, que consisteix 
en la realització d’un estudi de 
mercat per a l’establiment gua-
nyador, valorat en 325 euros, i un 
diploma. També hi ha un premi 
per a la millor campanya nada-
lenca a les xarxes socials, que 
consisteix en una matrícula gra-
tuïta al curs de màrqueting digital 
que ofereix la Cambra o un altre 
similar, valorat en 800 euros. Les 
persones que vulguin participar 
en aquest apartat han d’enviar 
una memòria de la campanya i 
una explicació dels seus resultats 
al correu electrònic promocio@
cambrasabadell.org, abans del 
10 de gener | SA  
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El càncer de colon es pot prevenir amb una alimentació 
sana i equilibrada i fent una activitat física moderada

La psicòloga Marina Garcia, de l’Associació Espanyola Contra el Càncer, va 
oferir 22 de novembre una xerrada sobre la prevenció del càncer de colon, 
organitzada per la secció local de l’entitat a la Casa de la Vila. “El 90% dels 
càncers de colon –la segona causa de mort a Espanya– s’inicien amb un 
pòlip que, si es detecta aviat, no arriba a ser maligne”, va dir Garcia, qui 
també va parlar de la importància de seguir una alimentació equilibrada i fer 
exercici físic per prevenir la malaltia. La psicòloga va comentar que existeix 
una prova de cribatge molt econòmica i senzilla que fan les farmàcies per 
detectar sang oculta en les femtes. La iniciativa, en fase pilot, només s’ha 
implantat a Barcelona i poblacions amb més de 50.000 habitants | SA

La XIC Can Cuiàs lliura 
els premis del I Concurs 
de decoració de balcons

La Xarxa d’Intercanvi de Coneixe-
ments (XIC) de Can Cuiàs va lliurar 
el 25 de novembre al Centre Cívic 
del barri els premis de la primera 
edició del concurs de decoració 
de balcons i fi nestres, patrocinats 
per diferents comerços i entitats 
de Can Cuiàs. Els premiats van 
ser David i Víctor Díaz, que es van 
endur el premi al balcó més diver-
tit; Soraya García, que va guanyar 
el guardó al més estilós; Alfonsi 
García, que es va adjudicar el de 
més dolç; Mireia Calvillo, que va 
obtenir el del millor dissenyat, i 
Laura Celda, el de més feminista. 

L’acte es va fer coincidir amb el 
Dia Mundial contra les Violències 
Masclistes. La XIC també va con-
cedir tres reconeixements: per a 
Mireia Calvillo per al balcó fet amb 
més materials reciclats; Eduarda 

Alventosa, al més participatiu; i 
Víctor i David Díaz, al més votat 
a les xarxes socials. El certamen 
va comptar amb la participació de 
nou creacions.  A la foto, alguns 
dels premiats i patrocinadors | SA

La festa del Dia dels Drets dels Infants, que es va celebrar el 20 de 
novembre, va ser un èxit de participació. La matinal, organitzada 
per la Regidoria de Ciutadania a la plaça de l’Església, va incloure 
un taller de bombolles de sabó per a totes les edats –a la foto–, una 
xocolatada de comerç just i una exposició amb dibuixos sobre els 
drets dels infants elaborats per alumnat de les escoles Mitja Costa, 
Font Freda i El Turó. El programa amb motiu de l’efemèride també 
va incloure dues sessions especials de l’hora del conte sobre els 
drets dels infants a les biblioteques de la ciutat  | SA
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XERRADA
La montcadenca Judith Marqués farà una ponència al 
Parlament europeu sobre la Sensibilitat Química Múltiple

La montcadenca Judith Marqués, afectada 
de la síndrome de Sensibilitat Química 
Múltiple (SQM), farà una conferència a la 
jornada que organitza el grup parlamentari 
europeu d’Els Verds el 8 de desembre al 
Parlament europeu, a Brusel·les. Amb el títol 
‘L’escàndol de la salut que hi ha darrera de 
l’ús de pesticides a l’agricultura’, la jornada 
vol donar visibilitat a les persones que 
pateixen malaties derivades del contacte 
amb aquestes substàncies per tal de posar 
sobre la taula la conveniència de reduir-ne l’ús. La jornada coincideix amb 
la discusió d’una llei sobre aquesta qüestió al Parlament. “Esperem que els 
nostres governants europeus s’adonin de la perillositat dels pesticides i 
aprovin mesures que ens protegeixin”, ha dit Marqués, enginyera agrícola 
de professió que té la invalidesa absoluta a causa de la SQM. Judith 
Marqués, a la foto, ha de sortir al carrer amb mascareta  | LG
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Al servicio del pueblo
Desde el principio de la democracia 
he creído  en esta  leyenda, pero los 
sucesos últimos referidos a políticos 
han transformado mi manera de pen-
sar. Pero creo que el problema no es 
de las personas, sino de los lugares 
donde trabajan (Ayuntamientos, Di-
putaciones, etc.) donde existen unos 
virus que infectan a dichos políticos y 
les contagian la prepotencia, la preva-
ricación, la corrupción, la amnesia...
Esta refl exión viene porque el pasa-
do 11 de octubre le quise exponer 
a un concejal una propuesta para 
dignifi car  a una serie de personas y 
entidades de la población que en su 
momento realzaron el nombre de la 
población  y prácticamente sin coste 
para el Ayuntamiento. Como no dis-
ponía de tiempo en este momento 
me pidió el número de teléfono para 
citarme en breve, como sea que ha 
pasado un mes y medio y no he teni-
do noticias al respecto, supongo que 
este concejal ha sido infectado por el 

virus o de la prepotencia o de la am-
nesia, espero que de cara a las Navi-
dades supere dicha infección. 

Joan Espona
Montcada 

¿A quién reclamo?
En 2008 la entrada en vigor de la or-
den FOM/3053/2008 del Ministerio de 
Fomento regulaba la aplicación y di-
mensiones de los badenes, reductores 
de velocidad o RDV cuyo objetivo es 
que los coches reduzcan la velocidad 
para zonas donde la velocidad máxi-
ma se encuentre entre 30 y 50 km/h, y 
la protección de los pasos de peato-
nes, que deberán ser instalados con 
una distancia entre dos consecutivos 
de entre 50 y 200 metros máximo. 
Los de sección transversal trapezoi-
dal o paso peatonal sobre elevado se 
sitúan a un nivel superior al del fi rme 
de la calzada y pueden servir como 
paso de peatones. Constan de una 
zona sobre elevada central de 10 cm 
de altura y 4 metros de longitud, y dos 

rampas, que deberán tener una longi-
tud de entre 1 metro, para aquellos si-
tuados en zonas de velocidad límite de 
30 km/h, y 1,5 m para las de 40 km/h. 
De sección transversal circular o de 
lomo de asno, están realizados en plás-
ticos resistentes y no se usan nunca 
como pasos de peatones. Constan de 
una zona sobre elevada en 6 cm res-
pecto al suelo en su punto más elevado 
y 4 m de longitud. Todos ellos señali-
zados previamente tanto en horizontal 
como en vertical por. Los RDV sobre 
elevados se señalizarán con unas ban-
das blancas transversales de 0,5 m de 
ancho y separación y se prolongarán, 
en las dimensiones de cada carril, con 
un triángulo con una base de 0,5 m y 
una altura de 0,7 m. Además, 1 metro 
antes del resalto, se pintarán sobre el 
asfalto una banda transversal blanca 
de 40 cm de anchura, a modo de lí-
nea de detención para los vehículos. 
Por lo que respecta a los RDV de lomo 
de asno incluirán, en la rampa de ac-
ceso del sentido de circulación, tres 

triángulos blancos. Además, la orden 
recomienda, para calzadas de doble 
sentido, la inclusión de una línea 
central continua de no menos de 10 
metros a cada lado a partir de la fi na-
lización del resalto.
Los resaltos deberán estar señali-
zados por algunas o todas de es-
tas señales de advertencia -P15a o 
P20a- o de limitación de velocidad 
-R-301. Donde hubiera limitaciones 
de espacio, se pueden colocar dos 
señales en un mismo poste y deberán 
existir un mínimo de 25 m entre esta 
señal y la banda blanca transversal o 
línea de detención previa al resalto. 
Y ahora la pregunta del millón; ¿cu-
antos badenes, resaltos, etc, son ile-
gales en este Municipio y quien es el 
responsable?

Víctor Martínez
Montcada

La bústia del lector
laveu.cat/latevaveu
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>Editorial

Bosc d’en Vilaró
Des que es va aprovar en Ple 
el passat mes de juliol el do-
cument de bases d’actuació 
redactat per l’AMB que pre-
veu l’extinció diferida de la 
urbanització, la crispació veï-
nal i el distanciament entre el 
govern municipal i els afectats 
han anat en augment. L’exem-
ple clar d’aquest divorci, que 
es fa palès a cada sessió 
plenària, es va evidenciar el 
passat 26 de novembre, quan 
l’AV, en nom dels veïns, es va 
negar a participar a l’assem-
blea informativa convocada 
per l’executiu per explicar el 
contingut de l’esmentat docu-
ment. Arribats a aquest punt i, 
tenint en compte que es trac-
ta de resoldre una problemà-
tica històrica que s’arrossega 
des de fa més de 50 anys, 
urgeix reconstruir els ponts de 
diàleg que s’han trencat. No 
es pot seguir ignorant la situ-
ació de la urbanització, però 
trobar una solució requereix 
que administracions i veïns 
seguin plegats a la taula de 
negociació que el govern s’ha 
compromès a impulsar.

La propera edició de 
‘La Veu’, el 23 de desembre
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Tel. 934 451 888  |  De dilluns a divendres: 8 a 22h.

Tel. 935 651 122  |  De dilluns a divendres: 9 a 15h i 17 a 21h. Dissabte: 10 a 14h.

laveu.cat/agenda

2 l divendres
Festa. Encesa dels llums de Nadal, ac-
tuació de Dixie Band Taller de Músics, 
taller infantil i xocolatada. Hora: 16.30h. 
Lloc: Plaça de l’Església.

11 l diumenge
Visita. ‘El secret de la Casa de les Ai-
gües’. Hora: 12h. Organitza: Museu.

Espectacle. ‘The vals paper’, de la Cia. 
Moi Jornada. Hora: 12h. Lloc: Auditori 
Municipal. Preu: 4 euros.

13 l dimarts
Inauguració. Mostra de pessebres. Hora: 
18h. Lloc: Església de Santa Engràcia. 

Inauguració. Exposició sobre el 50è 
aniversari de la Hoja Informativa. Hora: 
19.30h. Lloc: Kursaal.

14 l dimecres
Presentació. Del calendari municipal 
2017. Hora: 19h. Lloc: Auditori.

Presentació. Revista n.33 de ‘Quaderns’. 
Hora: 19.30h. Lloc: Fundació Cultural. 

15 l dijous
Presentació. ‘El Rec Comtal, 1.000 anys 
d’història’. Hora: 19h. Lloc: Auditori Mu-
nicipal.

16 l divendres
Espectacle. ‘Mmm...La revista!!!’, de 
l’Aula de Teatre. Hora: 22h. Lloc: Teatre 
Municipal (també el dia 17, a les 19h).

Hora del conte. ‘Contes dels descosits’, 
a càrrec de Susagna Navó, per a infants 
a partir de 4 anys. Hora: 18h. Lloc: Bi-
blioteca de Can Sant Joan.

17 l dissabte
Fira. De Nadal. Horari: De 10 a 20h 
(també diumenge 18). Lloc: Rambla 
dels Països Catalans.

Concert. De Nadal de la Coral Mare de 
Déu del Turó i de la coral Giravolt. Hora: 
20h. Lloc: Església de Santa Engràcia.

18 l diumenge
Solidaritat. Festival a favor de la Mara-
tó de TV3. Hora: 10h. Lloc: La Unió de 
Mas Rampinyo.

Inauguració. Parc de la cerveseria com 
a espai d’esbarjo. Hora: 12h. 

Concert. De Nadal de l’escola Giravolt. 
Hora: 12h. Lloc: Kursaal.

20 l dimarts
Inauguració. Exposició ‘Joan Cape-
lla, poètica d’interior’ i conferència de 
Maese  Pérez, comissari de la mostra. 
Hora: 19h. Lloc: Auditori Municipal.

21 l dimecres
Inauguració. Exposició de Josep Torroe-
lla. Hora: 19.30h. Lloc: Casa de la Vila.

23 l divendres
Infantil. Cagatió, pintacares i fotocol 
nadalenc. Hora: De 17 a 19.30h. Lloc: 
Plaça de l’Església. Organitza: MCC.

EXPOSICIÓ
PINTURA
Josep Torruella
21 de desembre, 19.30h

sala 
principal

Tel. 935 751 289  |  De dimarts a dissabte: 17 a 21h.  Diumenge: 11 a 14h

17 I 18 DE DESEMBRE, DE 10 A 20H
RAMBLA DELS PAÏSOS CATALANS

FIRA DE NADAL
Paradetes de comerç i artesania 
i activitats per al públic infantil

TEATRE
IMPREVIST
del grup Teatroia’t
2 de desembre, 22h

TEATRE
BETWEEN US
Grup de Teatre La Salle
11 de desembre, 19h

Agenda

PINTURA
JOAN CAPELLA, 
POÈTICA D’INTERIOR
20 de desembre, 19h

EXPOSICIÓ
50È ANIVERSARI DE 
LA HOJA INFORMATIVA
13 de desembre, 19.30h

Ajuntament 935 726 474

Ambulàncies 061

Atenció ciutadana 010

Sanitat Respon 902 111 444

Mossos d’Esquadra 088-112

Policia Local 092

Policia Nacional 935 642 450

Taxis 936 917 600

Telèfons d’interès

2 3 4

9 10 116 7 85
V.Nieto J.Relat J.RelatR.Miró A.Pujol RecasensM.Guix

Duran

J.Vila C.Pardo M.GuixJ.Duran

14 1615

J.Vila J.Vila

17 18
Rivas, c. Conca,10
Duran, av. Terra Nostra, 37
Recasens, av.Catalunya, 65
M.Guix, c. Major, 25
R.Miró, c. Camèlies, 32
J.Relat, c. Major, 89
C.Pardo, c. Masia, 2
Vila Nieto, Països Catalans, 51
J.Vila, pg. Jaume I, 26
El Punt, pg Sant Jordi, 5

12 13
R.Miró A.Pujol A.Pujol
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La Fundació Joan Capella inaugu-
rarà el 20 de desembre a l’Auditori 
Municipal (19h) l’exposició ‘Joan 
Capella, poètica d’interior’, comis-
sariada per Antonio Pérez,  més 
conegut com Maese Pérez, conei-
xedor de la vida i l’obra de Joan 
Capella i llicenciat en Belles Arts. 
La mostra respon a la voluntat de 
la Fundació de divulgar l’obra i la 
fi gura de l’artista montcadenc, que 
va morir al 2005. Paral·lelament a 
l’exposició, es duran a terme un 
seguit de visites guiades en què 
participaran tots els alumnes que 
cursen entre tercer i sisè de primà-
ria de les deu escoles que hi ha a 
Montcada, en total, prop de 1.600 
infants. Per aquest motiu, la mos-
tra romandrà exposada fi ns al 2 
d’abril de 2017.

Vessant didàctica. A més de l’edició 
del catàleg, s’ha editat un quadern 
que conté una petita biografi a de 
Capella i una sèrie d’exercicis per-
què els alumnes puguin treballar el 
tema més a fons a classe. “L’objec-
tiu és que les noves generacions 
ampliïn els seus coneixements 
generals, tant culturals com ar-
tístics, dues de les raons de ser 
de la Fundació”, explica el seu 
reponsable, Jorge Gómez. Fa cinc 
anys, l’organisme ja va organitzar 
una retrospectiva sobre Capella 
titulada, ‘Modernitat propera”, per 
la qual van passar 1.400 alumnes.

Cultura
laveu.cat/cultura

Laura Grau | Redacció

Una exposició recordarà la fi gura 
i l’obra del pintor montcadenc 
‘Joan Capella, poètica d’interior’, comissariada per l’artista Maese Pérez, s’inaugurarà el dia 20

FUNDACIÓ CAPELLA

PÀG. 24

LLIBRE SOBRE EL REC COMTAL
La publicació compta amb la col·laboració 
de l’Ajuntament i el Museu Municipal

Amb 91 anys d’edat, Josep Torrue-
lla (Montcada i Reixac, 1925) en-
cara manté la seva afi ció al dibuix 
i la pintura. El 21 de desembre 
inaugurarà a la Casa de la Vila la 
seva primera exposició retrospec-
tiva, que coincidirà en el temps 
amb la de Joan Capella (19.30h). 
Segons Torruella, tots dos van fer 
classes de pintura amb el propieta-
ri de la masia de Can Toy durant 
dos anys, de 1939 a 1941. “Puja-
vem caminant fi ns aquesta ma-
sia i apreníem a pintar a l’oli”, 
recorda l’autor. Fill d’una família 
de vaquers, les difi cultats de la 
guerra van impedir que estudiés 
Belles Arts i es va decantar pels 
estudis de delineant i projectista, 
que va fer a distància. La major 
part de la seva vida professional la 
va dedicar a l’empresa Aismalibar, 
però mai va abandonar l’afi ció a 
la pintura. A més de pintar a l’oli, 
també va fer dibuixos amb tinta 
xinesa i, sobretot, amb llapissos 
de colors, tècnica amb què se sent 
més comòde | LG

El montcadenc 
Josep Torruella 
exposarà a la 
Casa de la Vila

Antonio Pérez durant una de les visites escolars que va organitzar la Fundació Joan Capella amb motiu de la retrospectiva sobre l’autor de 2011-12
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Josep M. Torruella té 91 anys i encara pinta

Per a aquesta exposició, Maese Pérez ha seleccio-
nat 27 obres de les 1.400 que atresora el fons de 
la Fundació Joan Capella. La selecció travessa dife-
rents èpoques de la seva trajectòria: des d’una pin-
tura molt primerenca, de 1952, fi ns la seva última 
obra, de l’any 2005, data de la seva mort, que va 
quedar inacabada en el seu cavallet. “Vull agrair 
a la família que l’hagin prestada per la mostra ja 
que es tracta d’una obra especialment signifi ca-
tiva i inèdita”, ha dit el pintor, que ha distribuït les 
obres en nou blocs temàtics: la dona, la soledat i 
l’espera, amb infl uències de Van Gogh o Cézan-
ne; la malenconia, de gammes fredes i violàcies; 
la fi nestra, tema destacat de la seva executòria; 

el paisatge rere la cortina, que mostra un cert es-
perit ‘voyeurista’; bodegó versus paisatge, gèneres 
que contraposa; esquelet de línies i signes gràfi cs, 
propis del seu estil més madur; retrats de família i 
amics; la seducció del color, amb obres d’inspira-
ció fauvista i de caire intimista i, per últim, Cape-
lla davant Capella, que inclou una petita selecció 
d’autoretrats. Pérez considera que “és un clàssic 
modern, l’obra del qual és cada vegada més sò-
lida”. El títol de la mostra, ‘Poètica d’interior’, fa 
referència a la predilecció de Capella per pintar 
el món dels objectes quotidians, senzills i humils. 
“Els qui el van tractar saben que aquesta humi-
litat formava part, també, de la seva persona”| LG

Maese Pérez: ‘Capella és un clàssic modern que perviu’
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ESPAI JOVE CAN TAULER

L’Auditori Municipal acollirà 
el 15 de desembre a les 19h la 
presentació del llibre El Rec Com-
tal. 1.000 anys d’història, editat 
per Viena Edicions i l’Ajunta-
ment de Barcelona, amb la col-
laboració de l’Ajuntament de 
Montcada i Reixac. La publica-
ció, escrita per l’historiador En-
ric H. March (Barcelona, 1959), 
viat ja per la història d’aquesta 
canalització d’origen medieval, 
que va ser clau per proveir d’ai-
gua la ciutat de Barcelona, però 
que també va tenir importants 
usos per a l’agricultura, la indús-
tria i l’oci dels barris i pobles que 
travessava.

Patrimoni. La construcció de la 
Mina de Montcada (1778-1780), 
que permet canalitzar l’aigua 
freàtica del Besòs fi ns al Reixa-
gó, i de la Casa de les Aigües i 
dels Pous de Montcada (1879) 
ocupen un lloc destacat en la pu-
blicació, que inclou documents 
cedits pel Museu Municipal. 

Laura Grau | Redacció

Es publica el primer llibre sobre la 
història mil·lenària del Rec Comtal 
El volum, escrit per Enric H. March, es presentarà el 15 de desembre a l’Auditori
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Un nen passeja al costat d’uns ànecs al tram del Rec que va del Turó a Vallbona a principi del XX

CALENDARI MUNICIPAL
La Casa de les Aigües protagonitza l’almanac 2017

La Rambla dels Països Catalans acollirà els dies 17 i 18 de desem-
bre la Fira de Nadal (de 10 a 20h), amb la partipació d’una setan-
tena de comerços, artesans i entitats. L’esdeveniment l’organitza 
l’Ajuntament amb la col·laboració de les associacions de comerci-
ants del municipi amb l’objectiu de promoure la compra de regals 
de Nadal, Pare Noël i Reis als comerços de proximitat. D’altra 
banda, la Fira de Nadal de Terra Nostra, que es va suspendre el 
27 de novembre per la pluja, es trasllada a l’11 de desembre a 
partir de les 11h a la plaça del Poble | LR

L’artista Claudio Drë (Xile, 
1981) exposa una mostra a l’Es-
pai Jove Can Tauler formada per 
una vintena de pintures abstrac-
tes inspirades en la psicodèlia, 
amb predomini de les formes 
geomètriques i les tonalitats fre-
des. “En aquestes obres aboco 
el meu imaginari més pur, on 
hi ha formes caòtiques però 
també estructurades, ja que 
m’agrada la dicotomia ordre 
i desordre”, ha explicat l’autor, 
fascinat per les matemàtiques 
i l’arquitectura com a principis 
rectors de la realitat. “He escollit 
colors com el blau, el morat i el 
verd calipso –intens i vibrant–, 
perquè sento que són els que 
millor representen el fl ux de 
l’energia”, ha afegit Drë, qui el 
26 de novembre va dirigir una 
sessió de pintura oberta a Can 
Tauler en la que va participar 
una desena de joves.
  
Trajectòria. Drë va arribar a Bar-
celona el passat mes d’agost atret 
per la vitalitat creativa d’aques-

ta ciutat. “M’hi sento molt a 
gust i la meva intenció és que-
dar-m’hi una llarga tempora-
da”, ha dit l’autor, que viu des de 
fa tres mesos a la Muntanyeta de 
Can Sant Joan amb altres artis-
tes de diferents procedències. Va 
començar la seva carrera artísti-
ca com a grafi ter als carrers de 
Concepción (Xile), promocionat 
per la seva professora d’arts plàs-
tiques de secundària. El coneixe-
ment de la perspectiva isomètrica 

va ser determinant en l’evolució 
de la seva obra. Després de fer 
incursions als estudis de Disseny 
Industrial, Belles Arts, Disseny 
Publicitari i Escenografi a, es va 
convertir en un destacat muralis-
ta urbà, tasca que combina amb 
la pintura sobre tela. Recent-
ment va participar al Festival Ús 
Ritual d’Espai d’Art i Ús Públic 
de Barcelona, celebrat els dies 4 i 
5 de novembre a l’antiga fàbrica 
Can Ricart de Poble Nou. 

Laura Grau | Montcada

Claudio Drë exposa una col·lecció 
d’obres inspirada en la psicodèlia
L’artista xilè, veí de Can Sant Joan, dirigeix una sessió oberta de pintura per a joves
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Claudio Drë, durant la sessió oberta de pintura que va dirigir a Can Tauler el  26 de novembre

FIRA DE NADAL
Serà els dies 17 i 18, a la Rambla dels Països Catalans

L’Agrupació Fotogràfi ca de Moncada i Reixac (Afotmir) ha estat 
l’encarregada d’il·lustrar el calendari municipal 2017, que es pre-
sentarà el 14 de desembre a l’Auditori Municipal (19h).  Enguany 
les imatges se centren en el complex modernista de la Casa de les 
Aigües, però no tant des d’una vessant artística com descriptiva, 
de cara que sigui una eina més de difusió de l’espai, ara que 
s’ha inclós en la Xarxa de Turisme Industrial de Catalunya (XATIC). 
L’Ajuntament n’ha editat 2.500 exemplars de paret que es podran 
obtenir de forma gratuïta el dia de la presentació o bé els dies pos-
teriors a la Casa de la Vila, l’Auditori Municipal i l’Ajuntament | LG

AGRUPACIÓ DE PESSEBRISTES
La mostra de pessebres s’inaugurarà el dia 13

L’Agrupació de Pessebristes de Montcada i Reixac ultima els pre-
paratius de l’exposició anual de pessebres que fa a l’Església de 
Santa Engràcia. La inauguració tindrà lloc el 13 de desembre a les 
18h i inclourà més diorames que en anteriors edicions. No hi faltarà 
el pessebre monumental, que un any més tindrà moviment. Com 
a novetat, s’exposaran dos antics diorames cedits per una família 
de Mas Rampinyo. L’entitat convoca una nova edició del concurs 
‘Fixa-t’hi al detall’ que premia els visitants que trobin els elements 
que es demanen a les bases distribuïts  entre els diferents pessebres. 
La mostra es podrà visitar fi ns al 5 de gener, de 17.30 a 18.30h, els 
dies feiners; de 17.30 a 19.30h, els dissabtes i de 12 a 13.30h i de 
17.30 a 19.30, els diumenges i festius | LG

Els Diables de Can Sant Joan ofereixen un any més el seu suport 
als Reis Mags per portar els regals a les famílies de Montcada i 
Reixac que ho demanin –la visita seria la nit del 5 de gener, des-
prés de la Cavalcada. Els interessats poden posar-se en contacte 
amb la colla mitjançant l’adreça de correu electrònic diables_can-
santjoan@hotmail.com | LR 

NIT MÀGICA
Els Diables faran d’ajudants dels Reis d’Orient

PATRIMONI

La revista es presentarà el 14 de desembre a les 19.30h a la seu 
de l’entitat (Major, 47). Entre els articles destacats hi ha un repor-
tatge sobre la història de la masia de Can Pla, al peu de Reixac; 
un article sobre l’antiga cerveseria del carrer Montiu; una crònica 
sobre la breu estada del músic Anselm Clavé a Montcada, fugint 
d’una epidèmia de còlera a la Barceloneta i un treball d’investiga-
ció sobre una antiga icona de la Mare de Déu de Reixac. La Fun-
dació farà un petit homenatge a l’escriptora Montserrat Roig amb 
motiu del 25è aniversari de la seva mort amb una xerrada a càrrec 
de Jordina Arnau Roig, periodista i membre de l’equip documental 
‘Montserrat Roig: l’Hora Violeta’ | LG

FUNDACIÓ CULTURAL MONTCADA
Es publica el número 33 de la revista ‘Quaderns’
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Les montcadenques Èlia Lazaro 
i Paula Quílez, de 12 anys, van 
protagonitzar un dels números 
de ball del concert que Justin 
Bie ber va fer el 22 de novembre 
al Palau Sant Jordi de Barcelona 
davant de 12.000 espectadors 
en el que va ser el seu primer 
xou a Espanya dintre de la gira 
mundial  Purpose Tour 2016. Les 
noies van ser escollides entre mi-
lers de candidates en un concurs 
de ball convocat a través de les 
xarxes socials durant la pas-
sada primavera en què havien 
d’aprendre’s la coreografi a de la 
cançó Children, un dels temes 
del darrer disc de l’artista cana-
denc, i  penjar-la al Youtube.

Sorpresa. Cinc dies abans del 
concert, les famílies de les noies 
van rebre un correu de l’organit-
zació avisant-les que havien estat 
seleccionades per acompanyar el 
seu ídol en un dels moments de 
l’actuació. Les joves, que no s’ho 
podien creure inicial ment, van 

ser citades al Palau Sant Jordi 
unes hores abans per preparar 
els detalls de la seva actua ció 
amb el responsable de les coreo-
grafi es. La major part del temps 
van estara amb el cor de balla-
rins, alguns dels quals sabien 
parlar castellà i així es van poder 
entendre. Fins que va arribar el 
moment culminant: sortir a l’es-
cenari i ballar amb el seu ídol. 
Les dues joves han reconegut 

que va ser una experiència molt 
emocionant, tot i que no van po-
der compartir cap moment amb 
Bieber, que només es va adreçar 
a elles al fi nal de la cançó per 
agrair la seva participació i en-
tusiasme.  Èlia i Paula són alum-
nes de primer d’ESO de l’INS La 
Ferreria i han guanyat diversos 
premis com a membres d’un dels 
grups de competició de l’escola 
de dansa Cirqs Dance Studio. 

L’actor i cantant montcadenc Pitu 
Manubens continua la seva bona 
ratxa professional. Després de ser 
escollit per Dagoll Dagom per par-
ticipar al musical ‘Scaramouche’, 
la companyia Disney España va 
triar la seva veu per interpretar la 
versió catalana d’una de les can-
çons de ‘Vaiana’, que s’estrena el 
2 de desembre. Manubens inter-
preta l’únic tema que canta el per-
sonatge malvat de la pel·lícula, un 
cranc gegant anomenat Tamatoa. 
“Em vaig assabentar que busca-
ven veus a través d’un amic que 
em va posar en contacte amb 
l’estudi de gravacions  i sembla 
que al fi nal els hi va agradar la 
meva forma de cantar”, ha ex-
plicat l’actor | LR

MÚSICA

Laura Grau | Redacció

Dues nenes de Montcada pugen 
a l’escenari amb Justin Bieber
Èlia Lázaro i Paula Quílez, de 12 anys, van ser escollides entre milers de candidates

EG

Èlia Lázaro i Paula Quílez, de front, després d’actuar al costat de Justin Bieber, que les va abraçar

Justo Molinero presentarà el 3 
de desembre el seu nou especta-
cle ‘Novios con Solera’ al Teatre 
Municipal en dues sessions, a les 
18h i a les 21h. El popular locu-
tor de ràdio torna a Montcada i 
Reixac per reviure l’èxit que va 
obtenir fa uns mesos amb el seu 
debut teatral ‘Ahora me toca a 
mi’, on va exhaurir les entrades 
en molt pocs dies. El nou mun-
tatge pretén entretenir el públic 
a partir de diferents situacions  
còmiques, començant per la que 
dona títol a la funció i que expli-
ca la crònica d’una parella que fa 
més de 21 anys que festeja. Les 
entrades es poden adquirir al 
web www.entradasteletaxi, a l’ofi ci-
na de correus i a la cafeteria del 
complex Montcada Aqua | LR

Justo Molinero 
torna al Teatre 
Municipal el dia 
3 de desembre

Pitu Manubens 
canta en català 
al fi lm ‘Vaiana’

Pitu Manubens és actor i cantant

Justo Molinero, al cartell de l’espectacle
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La desena mostra Montcada a 
Escena proposa tres noves cites 
teatrals aquesta primera quin-
zena de desembre. El grup Tea-
troia’t estrena el 2 de desembre a 
l’Auditori Municipal ‘Imprevist’, 
un espectacle basat en la impro-
visació dirigit per David Velas-
co (22h). El Grup de Teatre La 
Salle aposta per la comèdia 
policía ca ‘Between us’ (l’11 de 
desembre,l Kursaal, 19h) que té 
com a punt de partida argumen-
tal una assassinat comès en una 
perruqueria, del quals clients i 
perruquers resulten sospitosos. 
El públic jugarà una paper actiu 
i haurà d’ajudar la policia a esbri-
na qui és el culpable. L’obra està 
protagonitzada pel mateix equip 
d’actors que van estrenar la co-
mèdia ‘Toc’ a la mostra de 2014.

Revista musical. L’Aula de Tea-
tre estrenarà el 16 de desembre 

l’espectacle ‘Mmm... La revis-
ta!!!’, dirigit per Climent Sensa-
da (22h). El muntatge conjunt 
d’aquest any, que aglutina parti-
cipants dels diversos col·lectius 
teatrals locals, vol ser un home-
natge a aquest gènere teatral que 
va gaudir de gran èxit fi ns ben 
entrats els anys 80 i que ha estat 
un referent de moltes generaci-
ons. L’obra també es podrà veu-
re el 17 de desembre a les 19h.

Maria Martín estrena la 
seva primera obra, ‘Papá’

El 2 de desembre el grup Teatroia’t estrena ‘Imprevist’ a l’Auditori Municipal (22h)

MONTCADA A ESCENA

La directora de cinema i guionis-
ta montcadenca Maria Martín 
Medinilla, de 22 anys i veïna de 
Pla d’en Coll, va estrenar el 24 
de novembre a la sala Microtea-
tre Barcelona ‘Papá’, la seva 
primera obra teatral escrita i 
dirigida conjuntament amb Ro-
ger Grau, de Santa Perpètua de 
Mogoda. Es tracta d’un drama 
familiar de 15 minuts de durada 
sobre el retrobament d’un pare 
amb la seva fi lla interpretat per 
Josep M. Alejandre i Candela 
Antón, actriu de la popular sèrie 
‘Merlí’ de TV3. L’obra es podrà 
veure en la sessió golfa fi ns al 18 
de desembre.

Trajectòria. Tot i que han fi nalit-
zat recentment els seus estudis 

de direcció i guió a la Facultat 
de Ciències de la Comunicació 
Blanquerna de Barcelona, Mar-
tín i el seu company de creació 
–units en la productora Young 
Soul– ja han estrenat un curt-
metratge, ‘Manuel’, un drama 
familiar sobre el procés de dol 
que ha viatjat per festivals nacio-
nals i internacionals de la mà de 
la distribuidora Maluiki Films, 
obtenint premis al Go Indepen-
dent International Film Festival 
de Washington i a l’Urban Medi-
amaker Film Festival d’Atlanta. 
Enguany tenen previst estrenar 
un altre curt titulat ‘Colgado’, 
protagonitzat per Candela An-
tón, Elisabet Casanovas (Tània 
de ‘Merlí’) i Martina Roura, so-
bre el tema del bullying des de la 
perspectiva de l’agressor. 

Laura Grau | Redacció

La mostra proposa la comèdia 
‘Between us’ i una revista musical

Una de les protagonistes és Candela Antón, de la sèrie ‘Merlí’

Laura Grau | Redacció

D’esquerra a dreta, Roger Grau, Maria Martín, Candela Antón i Josep M.Alejandre, a l’estrena
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MICROTEATRE

> Recital de cançons d’amor
L’Auditori va acollir el 20 de novembre 
l’estrena de ‘Descanciones de amor’, 
una proposta dirigida per Santiago Ji-
ménez, del grup El Trapecio, que va fer 
pujar a l’escenari els alumnes del taller 
que imparteix al Casal de Gent Gran de 
Montcada Nova per recitar coneguts te-
mes d’amor acompanyats de músiques 
diferents de l’original.“Ha estat un experi-
ment interessant per redescobrir la força 
i la bellesa dels textos” | LG

Una escena de la comèdia ‘Between us’

El musical ‘Mmm...La revista!!!’ està protagonitzat per membres de diferents grups teatrals locals
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Esports
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FUTBOL SALA
Sergio González, jugador del 
FC Barcelona B, debuta amb la 
selecció espanyola sots-19

TENNIS DE TAULA

El CTT La Unió celebrarà el seu 
cinquè aniversari al maig de 2017 
i afronta aquesta efemèride amb 
una barreja d’il·lusió i preocupació 
pel bon rendiment dels seus equips 
i el problemes econòmics que s’afe-
geixen a la manca d’unes instal-
lacions adients. El club, que està 
vinculat a La Unió, va organitzar 
el 26 de novembre la presentació 
dels tres equips que ha confeccio-
nat aquesta temporada. El sènior 
A no ha pogut començar millor la 
seva participació a Segona A Pro-
vincial, categoria que va assolir la 
temporada passada. De moment, 
és líder en solitari després d’haver 
aconseguit vuit victòries consecuti-
ves, l’última contra el segon classifi -
cat, el CTT Vilanova i la Geltrú (4-
3). “Aquest equip té molt nivell, 
però, sincerament, no esperava 
que comencés d’una forma tan 
espectacular. Ens hem convertit 
en el rival a batre i anirem a per 
totes per aconseguir l’ascens”, ha 
dit Francisco Javier Aguado, un 
dels responsables del club i entre-
nador d’aquest sènior A. 
D’altra banda, l’inici del sènior B a 
3a Provincial també està sent molt 
positiu. Aquest equip es va con-
feccionar amb l’objectiu d’aconse-
guir l’ascens i, de moment, és un 
dels dos líders del grup 3r amb 14 
punts i un balanç d’una única der-
rota i set victòries, l’última contra 
el Cruxent Edelma Calella (4-2). 

Planter. El tercer equip del club 
està format per cinc jugadors de 
l’Escola, d’entre 8 i 12 anys, que 
la temporada passada competien 
amb un conjunt que disputava una 
lliga de categoria sènior. A l’estiu, 
els problemes econòmics que pa-
teix el club van motivar la retira-
da d’aquest equip que es manté 
en competició amb la disputa del 
circuit de promeses que organitza 
la Federació Catalana de Tennis 
de Taula. El 26 de novembre, les 
instal·lacions de La Unió van aco-
llir la segona de les sis jornades que 
formen part d’aquest torneig i els 
jugadors locals van acabar, en les 
dues ocasions, a la segona posició 
d’una lligueta de tres equips.  “Els 
més petits continuen demostrant 
que, tot i les nostres difi cultats, 
s’està fent una gran feina amb 
el planter”, ha explicat Aguado, 
qui espera que les negociacions 
amb l’Ajuntament per disposar 
de més espais on poder competir 
i entrenar en millors condicions 
arribin a bon port: “No volem 
que l’escola es converteixi en un 
club d’amics. Tenim paciència, 
però ens preocupa que la solució 
arribi massa tard”. 

V Open de Nadal. Es disputarà el 
17 de desembre, a partir de les 16h. 
Les inscripcions s’han de fer abans 
del dia 14 al correu openscttlaunio@
gmail.com. El preu és de 10 euros i 
s’admetran un màxim de 36 places.

Tot i els problemes econòmics i d’espai, el club de Mas Rampinyo manté el planter i té els dos equips sèniors amb opcions de pujar

El CTT La Unió s’apropa al cinquè aniversari 
amb una barreja d’il·lusió i preocupació
Rafa Jiménez | Pla d’en Coll

Els jugadors del CTT La Unió es van fer una foto de família durant la presentació que es va fer el 26 de novembre a la seu de La Unió de Mas Rampinyo
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Irene Aguado, jugadora de 9 anys 
del CTT La Unió, va participar el 
19 de novembre en una sessió 
d’entrenament de tecnifi cació al 
CAR de Sant Cugat, convocada 
per la Federació Catalana de Ten-
nis de Taula. Aguado, que la tem-
porada passada va ser cinquena al 
Campionat d’Espanya prebenjamí, 
anirà a Madrid al mes de gener 
per buscar la classifi cació per als 
Campionats Estatals que es dispu-
taran a Valladolid | RJ

> Aguado segueix 
amb la seva evolució  
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Després de perdre els seus úl-
tims dos partits contra l’UE 
Sarrià i l’H. Sant Esteve Ses-
rovires, el sènior A del CH 
La Salle es va retrobar amb la 
victòria el 26 de novembre a la 
pista de l’H. Esplugues (29-36). 
Albert Maresma, autor de 12 
gols, va ser el gran artífex d’un 
triomf que permet que l’equip 
de Jaume Puig consolidi la se-
tena posició amb 13 punts. Ma-
resma, que al juny va ser ope-
rat de la cadera, va començar 
la pretemporada cinc setmanes 
més tard que els seus com-
panys, però ha demostrat a les 
últimes jornades que està total-

ment recuperat. “Per sort, he 
agafat ràpid el ritme de com-
petició per contribuir a una 
victòria que l’equip necessita-

va després de dues derrotes”, 
diu el ‘6’ lassal·lià, que està en-
tre els 20 millors anotadors de 
tota la 1a Estatal amb 68 gols.

HANDBOL. CH LA SALLE

Després de dues derrotes, va ser el gran artífex de la victòria del sènior A lassal·lià

Albert Maresma s’exhibeix, amb 
12 gols, a la pista de l’Esplugues

Rafa Jiménez | Redacció

Albert Maresma és la gran referència ofensiva del CH La Salle amb 6,8 gols per partit

FUTBOL FEMENÍ

Les ‘reds’ jugaran l’11 de desembre contra La Planada, que ha guanyat tots els partits

L’EF Montcada obté la vuitena victòria 
seguida abans de rebre el líder invicte

El femení de l’EF Montcada 
afrontarà l’11 de desembre a 
l’estadi de Can Sant Joan (16h) 
un partit clau per mesurar les se-
ves veritables opcions a l’ascens. 
L’equip d’Antonio Moya, que 
ha ampliat fi ns a vuit el número 
de victòries seguides després de 
superar la Fundació Esportiva 
Hospitalet At. B (11-0) i el CE 
Hospitalet (1-2), és quart amb 
24 punts i rebrà la visita de l’UD 
La Planada, que és líder amb 10 
triomfs en 10 jornades | RJ El sènior femení de l’EF Montcada intentarà acabar amb la ratxa de victòries de l’UD La Planada
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Amb aquest balanç, l’equip de Marta Balaguer suma 15 punts

BÀSQUET. UB MIR

El GrupoUno CTC guanya 
dos partits seguits a casa

Bona ratxa dels blaus al pavelló Miquel Poblet

El GrupoUno CTC de l’UB 
MiR ha encadenat, per prime-
ra vegada aquesta temporada, 
dues victòries seguides com a 
local i el 27 de novembre va su-
perar el Lima-Horta Bàsquet al 
pavelló Miquel Poblet (79-67). 
En un partit molt igualat que al 
descans refl ectia un empat a 34 
al marcador, els montcadencs 
van estar més encertats a l’úl-
tim quart i es van emportar un 
triomf que els permet superar 
un rival directe a la classifi ca-
ció i situar-se a la cinquena po-
sició per la cua del grup 7è de 
Tercera amb 15 punts | RJ
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El femení del CH La Salle continua sent el cuer a Lliga Catalana i el 26 de 
novembre va encaixar la desena derrota seguida contra el CH Vilanova del 
Camí (19-34). L’equip que dirigeix Jaume Puig intentarà reforçar-se amb 
algunes exjugadores que van deixar l’equip per diferents motius. Mentres-
tant, Puig treu conclusions positives d’aquesta situació: “L’objectiu de la 
permanència sembla complicat, però, almenys, algunes jugadores joves 
estan progressant en una categoria molt exigent” | RJ 

> El CH La Salle femení segueix a l’última posició 
després d’haver perdut els 10 partits disputats

Tot i el ‘hat-trick’ aconseguit per 
Judith Ibáñez a la darrera jornada, 
el sènior femení verd ha perdut els 
tres últims partits contra l’EF Vi-
ladecavalls (0-5), el Femení Manu 
Lanzarote B (3-1) i el Gimnàstic 
Manresa (4-6). L’equip d’Oriol 
Roig és vuitè al grup 2n de 2a Divi-
sió amb 12 punts | RJ

> El CD Montcada 
femení perd tres partits
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A Bilbao, van assolir el seu millor resultat en un Mundial

BALL ESPORTIU

Eva Nieto i Carles Cirera, del 
club Endansa, són els nous sub-
campions del món en sènior 1 
després d’acabar segons al Mun-
dial de Ball Esportiu Llatí que es 
va disputar el 26 de novembre a 
Bilbao. La parella montcadenca, 
que va ser la millor en rumba, 
només es va veure superada pels 
italians Valentino Esposito i Lau-
ra Zaccagnino i va acabar per 
davant dels també espanyols, i 
vigents campions del món, Ru-
bén Viciana i Eva Moya. 
Amb aquest èxit, Nieto i Cirera 
han assolit el seu millor resultat 
en un Campionat del Món i aca-
ben el 2016 encapçalant el ràn-
quing mundial. “Estem molt 
contents perquè, per prime-
ra vegada, el Campionat del 
Món permetia la participació 
de més de dues parelles per 
país i això ha augmentat més 
el nivell dels rivals”, ha comen-
tat Eva Nieto, que gràcies a la fei-
na del seu entrenador personal, 
Marc Sanz, i la seva fi sioterapeu-
ta, Ainhoa Navarro, va poder 
competir a Bilbao tot i arrosse-
gar una lesió en un abductor. 

Més èxits. Endansa es va procla-
mar, a principis de novembre a 
Platja d’Aro, doble campió d’Es-
panya per clubs en sènior 1, amb 
les parelles Eva Nieto-Carles 
Cirera i Susana Junquero-Jordi 
Tarés, i en sènior 2, amb Mati 
Aranda-Diego Merino i Lourdes 
Domínguez-Xavier Otamendi. El 
5 de desembre, el club competirà 
al Campionat d’Espanya de Dan-
ce Show que es farà a Salou | RJ 

Eva Nieto i Carles Cirera, competint a Bilbao
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Eva Nieto i Carles Cirera, 
subcampions del món
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.....Minut i resultat....................................

El Roller Can Cuiàs 
obté nou podis a la 
classifi cació fi nal de 
la 3 edició de la
Lliga Catalana

El Roller Can Cuiàs ha tancat la temporada amb grans resultats a la 
3a edició de la Lliga Catalana de patinatge de velocitat que consta 
de tres proves i que va fi nalitzar el 20 de novembre a Torredembarra 
(Tarragona). Entre els patinadors federats, Jorge Fernández va acabar 
a la tercera posició, aconseguint també el tercer lloc a la classifi cació 
general de la Lliga Catalana. A nivell popular, el club local ha situat vuit 
patinadors en posicions de podi. Es tracta dels prebenjamins Mireia 
Téllez i Marta Garrido, que han acabat a la primera i tercera posició, i 
Adrián Rodríguez, que ha estat segon; la benjamina Eva Fernández, 
tercera; els alevins Noa Mena i Iván Roldán, segona i tercer respec-
tivament; i els màsters Jesús Roldán i Dani Molina, segon i tercer. 
D’altra banda, el club organitza el 17 de desembre, a les 17.30h, una 
exhibició amb la visita del Pare Noël a la pista del barri | RJ
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L’UE Sant Joan-Atlètic millora la seva seguretat defensiva 
i encadena, per primer cop, dues victòries consecutives

El CD Montcada consolida la 
segona posició a 3a Catalana
El CD Montcada continua al segon lloc del grup 
6è de 3a Catalana a l’espera d’una ensopega-
da de l’UE Sabadellenca. Els verds no han 
encaixat cap gol a les últimes dues jornades, 
que han fi nalitzat amb dues victòries més con-
tra l’UE Castellar B (6-0) i el CD Can Parellada 
(0-2). Pendent de conèixer quan podrà acabar 
els 18 minuts del partit que anava guanyant al 
camp del CE Llorençà (1-2), l’equip de José 
Antonio Montes és segon amb 31 punts | RJ

Per primera vegada des del seu ascens a Primera Catalana, l’UE Sant 
Joan-Atlètic ha encadenat dues victòries seguides que li han permès donar 
un espectacular salt a la classifi cació. Coincidint amb els dos únics partits 
que ha pogut deixar la seva porteria a zero, l’equip de José Manuel Martín 
‘Pinti’ ha sumat dos triomfs d’or contra l’UE Tona (0-2) i l’UE Vic (2-0) que 
l’han situat a la desena posició amb 17 punts, empatat amb quatre con-
junts i amb els mateixos punts que el setè, l’FC Sant Cugat Esport. D’altra 
banda, Ray Crespo, que va deixar el club a principis d’octubre, s’ha tornat 
a incorporar a la disciplina del conjunt de Can Sant Joan | RJ 
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L’UD Santa María perd dos 
partits seguits i baixa al 9è lloc
L’UD Santa María no guanya des del derbi de 
l’11a jornada contra el CD Montcada (3-2) i ha 
encaixat, per primera vegada des del seu ascens 
a Tercera Catalana, dues derrotes consecutives. 
Els de Terra Nostra van disputar dos partits se-
guits a Sabadell i van perdre als camps del líder, 
l’UE Sabadellenca (6-0), i l’At Can Deu (5-3). Amb 
aquest balanç de resultats, l’equip d’Alfonso Torres
baixa a la novena posició amb 19 punts | RJAR
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Toni Navarrete, segon a la 
Barcelona Trail Races
L’atleta de l’UltraJam, la secció de 
muntanya de la JAM, va aconse-
guir la segona posició a la categoria 
de veterans a la prova de 46 quilò-
metres de la Barcelona Trail Races 
que es va disputar el 26 de novem-
bre a la serra de Collserola. Amb 
un temps de 4h 23’ 09”, Navarrete 
va acabar a l’onzena posició de la 
classifi cació general | RJ

ATLETISME DE MUNTANYA

Anna Villar i Pau Egeda canvien d’equip i preparen una 
nova temporada competint a la modalitat de ciclocròs

Anna Villar i Pau Egeda han trobat 
en el ciclocròs una modalitat idònia 
per preparar la propera temporada 
de BTT que començarà al març de 
2017. Villar i Egeda, que a fi nals de 
juny es van proclamar Campions de 
Catalunya de BTT a les categories 
èlit femenina i màster 30, respectiva-
ment, després d’haver estar pares a 
principis de març, han participat en 
quatre de les set proves de la Copa 
Catalana de Ciclocròs.  A manca de 
tres curses per al fi nal, Anna –a la 
foto– és cinquena a la classifi cació 
mentre que Pau és sisè. La parella, 
que ha anunciat que deixa l’equip Tomàs Bellès-Cannondale, va ser pre-
miada pels seus èxits esportius durant la gala que la Federació Catalana de 
Ciclisme va organitzar el 23 de novembre a Barcelona | RJ 

MOUNTAIN BIKE
ACTIVITATS ESPORTIVES DE NADAL
El CFS Montcada organitza la primera edició 
d’un Campus de Nadal entre el 27 i 30 de desembre
Aquesta activitat es farà al pavelló Miquel Poblet, de 9 a 13h. El 
campus, amb un preu de 50 euros, està dirigit a infants nascuts en-
tre els anys 2003 i 2012 i està limitat a 40 places. Les incripcions es 
poden fer a les ofi cines del club (c/Tarragona, 3) els dilluns, dimarts 
i dimecres, de 17.30 a 20h | RJ
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L’UB MiR prepara un torneig de Nadal per a les 
categories premini i mini a la Zona Esportiva Centre
El torneig es disputarà a la pista de la Zona Esportiva Centre, de 9 a 
18h, entre el 27 i el 30 de desembre i està destinat a jugadors i juga-
dores de les categories premini (dies 27 i 28) i mini (29 i 30). Les ins-
cripcions s’han de fer abans del 5 de desembre a les ofi cines de l’UB 
MiR (Zona Esportiva Centre), dimarts i divendres, de 18.30h a 20h | RJ

El Club Gimnàstic La Unió farà el seu festival 
nadalenc el 10 de desembre, en dues sessions
El festival començarà a les 16h a les instal·lacions de La Unió i degut 
a la gran quantitat de nens i adults que formen part del club, es farà 
una altra sessió a les 18h. Participaran, aproximadament, un centenar 
de nenes, de 4 a 23 anys, i una vintena de dones, de 18 a 60 anys | RJ

La Unió Escacs Montcada ultima un torneig 
de partides ràpides dirigit a infants i adults

El torneig es disputarà el 22 de desembre al pavelló Miquel Poblet, a 
partir de les 17.30h, i les inscripcions es fan el mateix dia. Està dirigit 
a socis de l’UE Montcada i als infants de les escoles del municipi | RJ
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Juan David Fuentes, exfutbolista de l’EF Montcada, 
jugarà la propera temporada al FC Barcelona 

FC
B

Juan David Fuentes, que la tem-
porada passada va fer 108 gols 
amb l’infantil de l’EF Montcada, 
ha fi txat pel FC Barcelona. El da-
vanter, de 13 anys, està jugant 
amb la Fundació Marcet a Prefe-
rent i vestirà de blaugrana a partir 
del juny de 2017. Fuentes, que 
va néixer a Colòmbia i viu a Mont-
cada des dels 5 anys, va estar a 
punt de fi txar pel València FC, 
però a última hora va superar la 
prova que el Barça li va fer a la 
seva ciutat esportiva | RJ

BÀSQUET
El cadet A de l’UB MiR guanya els dos últims 
partits que ha disputat al pavelló Miquel Poblet

El cadet A de l’UB MiR 
és tercer al grup 7è 
del nivell C després 
d’haver guanyat els 
dos últims partits que 
ha jugat al pavelló Mi-
quel Poblet contra el 
QBasket Sant Cugat 
Verd (85-35) i l’UE 
Sant Cugat 1 (58-48). 
A manca de dues jor-
nades per acabar la 
fase prèvia, l’equip té 
13 punts (5 victòries-3 
derrotes) | RJ
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El blaugrana Sergio González debuta 
amb la selecció espanyola sots-19
El jugador, ex del planter del CFS Montcada, ha jugat dos amistosos contra Txèquia

Sergio González, jugador 
montcadenc de 19 anys del FC 
Barcelona B, va debutar el 27 de 
novembre amb la selecció espan-
yola sots-19 en un amistós que es 
va disputar a La Nucía (Alacant) 
contra la República Txeca (1-0). 
González, que ha rebut la seva 
primera convocatòria per jugar 
amb l’equip que dirigeix Fed-
erico Vidal, també va participar 
en el partit que es va jugar un dia 
més tard contra el mateix rival 
a Calpe i que va fi nalitzar amb 
victòria espanyola per 7 a 1.  
Sergio, que es va formar al CFS 
Montcada, el FC Barcelona i 
l’AE Les Corts UBAE, va tornar 

aquest estiu al club blaugrana 
procedent del Catgas Energia 
Santa Coloma, equip amb el que 
va debutar la temporada pas-

sada a 1a Divisió. El Barça B és 
líder de 2a Divisió i el montca-
denc és el màxim golejador de la 
categoria amb 12 gols | RJ 

FUTBOL

L’EF Montcada guanya dos derbis 
de categoria infantil i benjamí
L’infantil B i el benjamí C vermells van superar els equips A i B verds respectivament

L’infantil B de l’EF Montcada, 
que és segon amb 19 punts al 
grup 35è de Segona Divisió, va 
superar el CD Montcada A (1-
0), novè amb 9 punts, a la 8a 
jornada que es va disputar el 
19 de novembre a l’estadi de 
la Ferreria. Un dia més tard, 
a Can Sant Joan, el benjamí C 
de l’EFM, que és líder amb 24 
punts, va guanyar el CDM B 
(5-2), cinquè amb 16 punts, en 
partit de la 8a jornada del grup 
25è de Tercera Divisió | RJ 
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González, amb el dorsal 15, abans del primer amistós contra Txèquia que es va jugar a La Nucía

El benjamí B verd no va poder amb el líder

FO
TO

S:
 S

AR
A 

AB
AD

IA

Celia Celma i Joan de la Torre, de la JAM, brillen 
en l’inici del calendari de la temporada de cros

La Joventut Atlètica 
Montcada (JAM) ha 
iniciat amb bon peu 
el calendari de cros 
que s’allargarà fi ns 
al mes de febrer. La 
júnior Celia Celma 
va aconseguir la vic-
tòria a la categoria 
Open Femení al 37è 
Cros dels Arenys 
que es va disputar 
el 12 de novembre amb un temps fi nal de 15’51”. D’altra banda, 
el cadet Joan de la Torre va acabar segon a la categoria cadet al 
19è Cros Ciutat de Girona que es va disputar el 20 de novembre 
amb un temps de 9 minuts i 19 segons –a la foto, la representació 
de la JAM que va córrer a Girona | RJ 
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L’infantil A del CFS Montcada perd els 
primers punts després de set victòries

L’infantil A del CFS Montcada, 
que havia iniciat la temporada 
amb set victòries consecutives, 
va perdre el 26 de novembre els 
primers punts al grup 1r de 1a 
Divisió. L’empat contra el CFS 
Palau Solità i Plegamans (3-3) al 
pavelló Miquel Poblet deixa els 
montcadencs a la segona posició 
amb 22 punts, a dos de l’FS Sant 
Joan de Vilassar de Mar que serà 
el seu proper rival a casa | RJ 
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El CFS Palau Solità i Plegamans va esgarrapar un empat a 3 al pavelló Miquel Poblet

L’infantil B vermell va guanyar el derbi

ATLETISME
La benjamina Ainhara Peñafi el, de l’Ecuador Club 
de Atletismo, acaba segona a la 93a Jean Bouin

Ainhara Peñafi el, de 
8 anys, va aconseguir 
la segona posició a la 
categoria benjamina 
femenina de la cursa 
de 1,2 quilòmetres 
de la 93a Jean Bouin 
que es va disputar 
el 27 de novembre a 
Barcelona. Peñafi el, 
que estudia al col·legi 
El Viver i pertany a 

l’Ecuador Club de Atletismo (ECA), va córrer els 1.200 metres amb un 
temps de 4 minuts i 32 segons. El pare i el tiet d’Ainhara, Manuel i Pet-
ter Peñafi el –a la foto–, van ser campions nacionals d’atletisme al seu 
país i són els entrenadors d’aquesta jove atleta que ha estat segona 
de la seva categoria a les dues últimes edicions de la Milla Urbana | RJ 

CA
R

O
LI

N
A 

CL
AV

IJ
O

Xavi Romeo es dirigeix als seus jugadors en un temps mort de l’últim partit al pavelló Miquel Poblet



Esteban Cohn-Vossen
‘La cerveseria dels alemanys’. A partir del 18 de desembre, Montcada disposarà d’un nou 
espai d’esbarjo al solar de l’antiga cerveseria, al carrer Montiu, que molts montcadencs continuen 
anomenant ‘la cerveseria dels alemanys’ perquè va ser una família jueva originària de Dresde la que 
la va fundar l’any 1935. Gerard i Sophia Cohn-Vossen i la seva fi lla petita Eva van venir a Montcada 
fugint de la persecució nazi, quan encara ningú podia imaginar les dimensions de la tragèdia. El seu 
fi ll Esteban, que va néixer al 1943 a Montcada, recorda com si fos ara l’època en què els jardins de 
la casa s’omplien de clients que venien a prendre una gerra de cervesa refrescant a l’ombra dels 
arbres. Una placa comemmorativa deixarà constància per a les generacions futures de la història 
d’aquest espai que va ser durant més de seixanta anys la llar d’una família obligada a marxar del seu 
país per salvar la vida, com ho estan avui dia milions de persones arreu del món. 

‘La cerveseria forma part 
essencial de la meva vida’

En quin moment decideix la seva 
família abandonar Alemanya?
El meu pare treballava com a fi scal 
a la ciutat de Dresde, on tenia un 
despatx com a advocat. A principi 
dels trenta, hi començava a haver 
una hostilitat creixent contra 
els jueus. A més a més, el meu 
pare era socialista, que tampoc 
era ben vist pels nazis. L’any 
1933, poc abans de l’arribada 
de Hitler al poder, la façana del 
seu local va patir destrosses. 
Quan ho va denunciar, la policia 
li va recomanar que marxés aviat 
d’Alemanya perquè les coses 
encara es complicarien més per 
als jueus. Sort que el meu pare li 
va fer cas.
Per què Barcelona?
Un marxant d’art amic de la 
família li va recomanar a la meva 
mare que anéssim a Barcelona 
perquè la vida era barata i no era 
difícil aconseguir permís de treball. 

Així que els meus pares van agafar 
les maletes i els estalvis i van 
abandonar Dresde amb la meva 
germana gran Eva, que tenia tot 
just tres anys. Jo vaig néixer a 
Montcada 13 anys després.
Per què una fàbrica de cervesa?
El meu pare no tenia ni idea de 
fabricar cervesa, però un conegut 
que sí en sabia li va proposar obrir 
un negoci a Montcada, on ja havia 
localitzat la Casa Larratea com a 
possible local. Així que al 1935 
la meva familia es va instal·lar a 
Montcada i  va registrar la marca 
de cervesa artesanal ‘Dos Torres 
de Munic’.
Com va anar el negoci?
De seguida va començar a tenir 
fama. S’oferien dos tipus de 
cervesa, la blanca estil Pilsen i 
la negra Munic. La gent venia 
sobretot a l’estiu per berenar o 
sopar sota la frescor dels arbres 
del jardí gran. Els dormitoris 

estaven a la planta de dalt, però 
fèiem la vida abaix, on les tasques 
quotidianes convivien amb la 
fabricació de cervesa.  

Què van fer quan esclata la 
guerra civil?
Al 1936, els meus pares van 
marxar a França davant del 
context de violència, però van 
tornar aviat alertats per un amic 
dels sindicats que la cerveseria 
podria ser incautada. Com la 
manca de matèries primeres va 
impedir reprendre la producció, 
al 1937 van marxar a Locarno, 
a Suïssa, on s’hi van estar fi ns 
al 1939 amb els meus avis.

Encara conservo els seus 
passaports, marcats amb una gran 
J vermella per identifi car-los com a 
jueus.
Com va evolucionar el negoci?
L’any 1956 l’empresa Damm va 
comprar la llicència de fabricació 
de la cervesa i el meu pare la va 
arrendar a la família Carrasco 
Oliva, que havia treballat per a ells 
juntament amb la família Golorons. 
Tot i així, els meus pares van 
continuar vivint a la casa fi ns a la 
seva mort –el meu pare al 1981 a 
l’edat de 89 anys, i la meva mare, 
al 1999, als 92. Jo, als 27 anys, 
vaig marxar a viure a Barcelona 
i després d’estudiar enginyeria 
electrònica, vaig entrar a la Damm. 
La cerveseria és, per tant, una part 
essencial de la meva vida.
La seva família estava integrada a 
la vida del municipi?
A casa parlàvem alemany i cele-
brà vem les festes jueves, però 

fèiem la vida del poble. Jo vaig 
estudiar primària a l’escola de 
l’envelat, on vaig fer grans amics.
La meva mare era molt popular 
i una de les primeres que va 
circular pels carrers de Montcada 
amb bicicleta. La meva germana, 
que va compartir classes de cant 
amb Montserrat Caballé, va formar 
part del Grup Tertúlia als anys 
cinquanta i va actuar en actes 
públics. Una curiositat: va cantar 
a l’Òpera de Nuremberg amb el 
nom artístic d’Eva Montcada.  
Va ser dur l’exili per als seus pares?
Sobretot per al meu pare, un home 
d’una vasta cultura, que sempre va 
enyorar el seu món, un món que 
va desaparèixer d’una forma atroç. 
Quan veig el que està passant avui 
dia amb els refugiats, m’adono que 
les causes i les conseqüències es 
repeteixen: la intolerància i el dolor 
immens de deixar enrera la vida 
que t’havies construït.

‘Encara conservo els 
passaports de la meva 
família marcats amb 
una gran jota vermella’ 

Expropietari de l’antiga cerveseria

A títol personal
LAURA GRAU
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